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Loška dolina skozi objektiv
Edvarda Šega — Eda iz Žage

OBLAČEK

Sem stopu u naravo,

na zeleno travo, 

se mi ni daleč dal

kar pr’ hiši sem ostal.

Sem en čik pr’palu,

ga pokadu

pa en kup zagledu

ki za hišo ni v redu.

Kaj č’m s tem kupom,

kaku se ga znebim,

nisem obupu

raj ga kr zgorim

Pršlo mi je na misu

da b’ eno šibico zabrisu,

se bom kupa znebu

naum delat trebu!

Naredu nisem reč ta pravu

če kup z ognjem preč sem spravu.

Pa začel se je kadit

in bil sem v rit.

Dvignu se je bel oblak

ga iz doline vidu je vsak

in ko bil je tam visoko

vedu sem, naredu s’m napako.

Kar storu sem naravi

način to ni ta pravi.

Mi b’lo je strašno žal

tega močno sem se kesal.

Oblaček dima se počas’ je 

zgubu,

jaz bom mogoče kazen dubu.

Za dejanje moje mi blo je žal

za kupom pa le pepel je ostal.

Na koncu sem si reku

Tega noum več delu.

Naravo pustu bom pr’ mir

saj življenja naš’ga 

to čarobni je izvir

GALERIJA
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UREDNIŠKI NAGOVOR
 K A Z A L O  

ROK ZA ODDAJO ČLANKOV ZA NASLEDNJO ŠTEVILKO JE 5. 2. 2024!
ZA VSEBINO ČLANKOV V OBRHU ODGOVARJAJO AVTORJI SAMI.
STALIŠČE V VSEBINAH POSAMEZNIH PRISPEVKOV NI NUJNO
TUDI STALIŠČE UREDNIŠKEGA ODBORA ALI IZDAJATELJA
NEKATERI ČLANKI V GLASILU NISO LEKTORIRANI!

Splošna navodila in pravila za pripravo člankov: 
• Tekstovni del članka naj bo napisan in posredovan v elektronski obliki v 
programu word. • Ime dokumenta naj bo enako, kot je naslov članka. • Vsi 
teksti morajo biti podpisani s polnim imenom in priimkom. • Fotografi-
je in drugo slikovno gradivo mora biti pripravljeno v digitalni obliki v jpg 
formatu, ločljivosti 300 dpi in velikosti 1MB ali več. Slikovno gradivo naj 
bo posredovano samostojno in ne vstavljeno v wordov dokument. Pred-
vsem pa naj fotografije ne bodo prenesene direktno s FB ali drugih splet-
nih strani, ker take niso tehnično ustrezne za tisk. • K fotografijam je po-
trebno priložiti besedilo (kdo, oz. kaj je na fotografiji) ter obvezno navesti 
avtorja fotografije oziroma, če avtor ni znan, ime tistega, ki fotografijo 
hrani oziroma poseduje. • Seznam fotografij s podatki naj bo napisan na 
koncu članka, na katerega se slikovno gradivo nanaša. • Priporočena in 
zaželena dolžina tekstov je od 2.000 do največ 5.500 znakov s presledki 
ter priporočena ena ali največ dve fotografiji oz. slikovni prilogi. • Izjeme 
so intervjuji, predstavitev oseb in krajev, potopisi in razni strokovni član-
ki, ki potrebujejo obsežnejšo razlago. Ti teksti lahko vsebujejo do največ 
10.000 znakov s presledki ter največ 3 fotografije oz. slikovne priloge. • Če 

OBRH – JAVNO GLASILO OBČINE LOŠKA DOLINA 

Prejmejo ga brezplačno vsa gospodinjstva v občini Loška dolina. • Naročniki izven občine Loška dolina plačajo letno naročni-
no 10 € • Naklada 1550 izvodov. • Uredniški odbor: Andreja Buh, Janja Urbiha, Mario Žnidaršič, Karmen Bajec, Danica Petrovič, 
Mateja Šoštarič, Nives Pišek • Odgovorni urednik: Miha Razdrih • Naslov uredništva: Loška dolina, Cesta Notranjskega odreda 2, 
1386 Stari trg pri Ložu. • E-naslov: obcina@loskadolina.si • Telefon: 01 705 06 70 • www.loskadolina.si • Naslovnica: Drevored 
• fotografija na naslovnici: Nives Pišek • Avtor križanke: Matjaž Hladnik • Oblikovanje: Polonca Strman • tisk: Abakos d.o.o.

je fotografij priloženih več, kot jih lahko vstavimo k članku, si uredništvo 
pridržuje pravico, da ne objavi vseh. Uredništvo si pridržuje tudi pravico 
do neobjave ali krajšanja člankov, ki niso v skladu s predpisano dolžino. 
Prav tako ne objavi tistih, ki niso v skladu s programsko zasnovo glasila 
in ne sodijo v nobeno od rubrik. Uredniški odbor bo presodil kateri članki 
bodo objavljeni! Pridružujemo si pravico, da članke zavrnemo. Hvala za 
razumevanje.

Navodila za prispevke v rubriki Pisma bralcev: 
• Tekst naj ne presega 3.000 znakov s presledki in največ eno slikovno 
prilogo • Vsebina naj bo omejena na tematiko, ki se nanaša izključno na 
Loško dolino, za vse druge teme si uredništvo pridružuje pravico, da jih 
ne objavi. • Teksti z žaljivo ali sovražno vsebino ne bodo objavljeni. • Ured-
niški odbor si pridržuje tudi pravico, da morebitno polemiko na določeno 
temo, ki bi se nerazumno razvijala v več zaporednih številkah, omeji oz. jo 
prekine. • Besedilo mora biti podpisano s polnim imenom in priimkom. • 
Dopisan mora biti tudi naslov in telefonska številka, z namenom, da lahko 
preverimo istovetnost pisca.• Za vsebino in resničnost navedb odgovarja 
izključno avtor sam. 

Navodila za prispevke v rubriki Svetniška stran: 
• Vsem svetnicam in svetnikom je enako odmerjen prostor. Teksti so lahko 
dolgi maksimalno 2800 znakov s presledki in ena osebna oz. portretna 
fotografija. V primeru, da je tekst daljši od predpisanega obsega, ne bo ob-
javljen oz. bo vrnjen v krajšanje.

Spoštovane bralke, cenjeni bralci 
in soustvarjalci glasila Obrh!
Spet je tu čas, ko zadiši po piškotih. In ljubezni. Žal, vse 
prevečkrat, tudi po smodniku. Pri nas po tistem, ki ga poleg 
glasnega poka, za seboj pustijo petarde, drugod po svetu pa po 
tistem iz pušk in bomb. Velika večina ljudi si želi, da ne bi bilo 
tako, a smo vsi ujetniki te glasne manjšine. Dvomim, da bodo 
te besede prišle do tistih, ki povzročajo to stanje, a bom vseeno 
rekel: Dovolj je! Prenehajte. Zavoljo ljudi. In zavoljo živali.
Za nami je prvo leto mandata novega uredniškega
odbora. Spremembe, ki smo jih uvedli, niso vsem všeč. 
Razumem, a stojim za vsem, kar smo naredili drugače. Kar se 
tiče sprememb, smo v uredniškem odboru složni, odprti pa 
smo za vaše predloge, kako Obrh še izboljšati. V novem letu 
se bomo trudili stopiti še korak naprej. Upam, da tudi z vašo 
pomočjo. Večkrat slišim, da vsi članki niso lektorirani. Žal je 
res tako. Tudi tokrat. Trudimo se, da bo v bodoče drugače. V tej, 
praznični številki boste spet našli zanimiva poročila, članke in 
zapise iz življenja v Loški dolini. Veselim se že vaših odzivov! 
Na zemljevid krajev, kjer berejo naše glasilo, smo dodali še 
Avstralijo. Več o tem na zadnji strani. Vzemite si tudi vi malo 
časa, v roke vzemite Obrh in nam pošljite kakšno fotografijo za 
to rubriko. Ali pa za kakšno drugo. Rok za oddajo člankov, ki jih 
bomo objavili v naslednji številki je 5. februar. 

V imenu uredniškega odbora glasila Obrh
vsem bralkam in bralcem želim miren božič,
vesel dan samostojnosti in enotnosti
ter srečno novo leto!

Miha Razdrih, urednik
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Matjaž Antončič,
župan Občine Loška dolina

Spoštovane občanke 
in občani!
Kar močno smo že zakorakali v 
praznični december in smo v velikem 
pričakovanju božično-novoletnih 
praznikov ter dogodkov. Marsikaj se 
je že zgodilo, glavni zabavni dogodki 
pod ogrevanim šotorom pred Kovino-
plastiko Lož v petek, 29. decembra, in 
soboto, 30. decembra, pa še sledijo. 
Lepo vabljeni tudi na vse ostale 
prireditve, ki bodo v tem času.

14. december pa je tudi dan, ko se je 
obrnilo eno leto, odkar sem nastopil 
v vlogi vašega župana. Včasih me 
kdo vpraša, na kaj sem v tem letu 
najbolj ponosen. Ob tem vprašanju 
pravzaprav najprej pomislim na svojo 
in tudi vašo ekipo v občinski upra-
vi. Vesel sem, da so posamezniki v 
novem vodstvu prepoznali drugačno 
smer vodenja in komunikacije, tudi 
do občanov  ter se nam pridružili. 
V času, ko primanjkuje delovnega 
kadra na vseh področjih, je res težko 
privabiti ali obdržati sposobne in 
delavne posameznike. In ravno na to 
sem ponosen da nam je oboje tudi 
uspelo. Poleg župana in občinskega 
sveta so oni ena od pomembnejših 
sestavin za dobro vseh občank in 
občanov. Ponosen sem, da smo skupaj 
z občinskim svetom ustvarili spoštlji-
vo in korektno okolje za sodelovanje 
ter premagovanje izzivov. 

Glede projektov v Loški dolini ste 
veliko izvedeli že v prejšnji številki, 
na tem mestu pa bi omenil le nekaj 
del, ki so bila izvedena v tem času ali 
pa so v zaključni fazi izvedbe. 

Pokritje balinišča je izvedeno, treba je 
urediti le še razsvetljavo in nekaj de-
tajlov, nato pa bo sledila tudi uradna 
otvoritev. 

Gradbena, pripravljalna dela za 
prestavitev čebelnjaka so izvedena in 
takoj ko bo mogoče, bo na vrsti tudi 
sama prestavitev čebelnjaka. 

Odkupili in uredili smo tudi prostor 
za prestavitev bankomata na avto-

busni postaji, kjer bo opravljanje 
storitev diskretneje, kar je bila želja 
mnogih občanov. Takoj, ko bo ure-
jena komunikacijska napeljava, bo 
prestavitev bankomata tudi izvedena. 
Začel sem tudi pogovore o dodatnem 
bankomatu, vendar končnega odgov-
ora še nisem prejel.

Začeli in končali smo tudi nujna 
popravila odseka ceste v Babnem 
Polju, saj je tam cestna infrastruktura 
v najslabšem stanju v naši občini. 
Projekt se je sprva zdel enostaven in 
hitro izvedljiv, ampak se je že kmalu 
izkazal za pravi mali izziv. Več o tem v 
prispevku sodelavke Martine Mulec.

Nasploh je bil začetek decembra zelo 
projektno pester, ampak več o tem 
v naslednji številki, ko bo kaj več 
znanega.

Kljub vsem izzivom, ki smo jih imeli 
oz. jih imamo, menim, da smo v Obči-
ni Loška dolina leto preživeli uspešno, 
zadovoljno in produktivno. To nam je 
uspelo tudi zaradi vas. Iskrena hvala 
vsem, ki ste nam pomagali, prisluhnili 
in brezpogojno sodelovali pri projek-
tih. Nekaj projektov se nam je zaradi 
pridobivanja investicijsko-projektne 
dokumentacije in dovoljenj sicer 
zamaknilo v naslednje leto, ampak 

vse to nam predstavlja le še večjo 
motivacijo in odločnost s polno mero 
pozitivne naravnanosti, da začrtane 
cilje izpeljemo čimprej.

Pred nami so najprej božični prazniki. 
Preživite jih karseda lepo in mirno v 
družbi tistih, ki jih imate najraje. Naše 
domove naj napolnijo radost, veselje 
in sreča, praznična čarovnija pa naj 
traja vse do novoletnih praznikov, ko 
si bomo voščili ob novem letu.

Ko se poslavljamo od starega leta, si 
že zastavljamo cilje in delamo načrte 
za prihajajoče leto. Pa naj bo leto, ki 
je pred nami, uspešno, zadovoljno, 
zdravo in veselo. Za vse to pa moramo 
tudi sami prispevati kamenček
v mozaik skupnega zadovoljstva.

Želim vam lepo praznovanje božiča in 
dneva samostojnosti in enotnosti ter 
veliko veselja ob praznovanju novega 
leta. Srečno, uspešno in zdravja polno 
leto 2024!

Matjaž Antončič,
župan
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Armida Bavec
• FOTO OSEBNI ARHIV

Mag. Armida Bavec, 

Občina Loška 
dolina mora 
postati starosti 
prijazna občina
Nastopil je trenutek, da javnosti 
predstavim delo zadnjih nekaj 
mesecev na področju skrbi za 
starejše v naši občini. K sodelo-
vanju sem povabila tudi nekaj 
občanov, ki so močno vpeti v 
pomoč starejšim in strokovno 
poznajo potrebe terena v naši 
občini. In tako smo začeli z 
delom. 

Tomaž Petrinčič, predsednik Društva 
upokojencev, Ida Turk, podpredsed-
nica, Marjeta Kraševec, podjetnica, ki 
izvaja nego starejših na domu, Anja 
Tekavčič, socialna delavka, pred-
stavnica občine v Svetu CSD primor-
sko-notranjske regije in predsednica 
Sveta, ter jaz smo se nekaj mesecev 
sestajali, analizirali potrebe stare-
jših in iskali rešitve, ki bi omogočile 
dostojanstveno preživljanje starosti 
v domačem okolju. Takoj smo se 
dogovorili, kako postaviti temelje 
za uresničitev cilja. Lotili smo se 
priprave elaborata z naslovom Občina 
Loška dolina – starosti prijazna obči-
na. Analizirali smo evropsko resolu-
cijo, ki govori o skupnih ukrepih na 
področju oskrbe starejših in ugotavl-
ja, da znaten delež modelov oskrbe, 
storitev in zmogljivosti trenutno 
temelji na institucionaliziranem (tj. 
domskem) varstvu, kar je zastarelo 
in ne zadosti sodobnim merilom 
kakovosti, ne izpolnjuje fizičnih, 
socialnih in psiholoških potreb ter 
želja oskrbovancev. Ugotavlja tudi, da 
v več državah članicah že primanjkuje 
delovne sile v dolgotrajni oskrbi ter 
da študije kažejo, da več kot 90 % 
starejših želi višjo starost preživeti 

doma. Zato je treba način oskrbe 
spremeniti iz domske v oskrbno osre-
dotočeno družino in skupnost. Tudi 
v naši državi – na Ministrstvu za sol-
idarno prihodnost z novim Zakonom 
o dolgotrajni oskrbi – v ospredje 
postavljajo dolgotrajno oskrbo v sk-
upnosti. To pomeni, da želijo okrepiti 
neinstitucionalno varstvo, predvsem 
z dolgotrajno oskrbo na domu, ki bo 
vključevala storitve, ki so trenutno 
na voljo le v domovih za starejše 
oziroma so posebej plačljive, na prim-
er delovna terapija in fizioterapija. 
Tako želijo uporabnikom dolgotrajne 
oskrbe omogočiti čim daljše samos-
tojno bivanje doma. Tudi trenutna 
situacija v 106 domovih za starejše 
po Sloveniji kaže, da manjka približno 
3600 zaposlenih in so posamezni 
domovi že primorani zapirati oddelke 
ali povsem zaustaviti sprejeme novih 
stanovalcev. Novozgrajenih domov 
v Pivki, Komendi in Žireh ne morejo 
odpreti, ker ni delavcev. Velja ocena, 
da je zaradi pomanjkanja delavcev 
praznih od 700 do 750 postelj, ver-
jetno pa je danes ta številka že višja 
in znaša približno 1000 postelj. Pa 
tudi interesa za bivanje v domovih je 
zaradi visokih cen vedno manj. Ker je 
tudi v naši občini 16,2 % prebivalcev 
starejših od 69 let in več kot 30 % 
starejših od 60 let, moramo iskati 
nove načine, kako čim več starejšim 
omogočiti vsaj delno samostojnost 
in hkrati bivanje doma ob sočasni, 
vsaj delni razbremenitvi svojcev, ki 
s starejšo osebo bivajo in ji nudijo 
potrebno pomoč in oskrbo. Zato smo 
pripravili ta elaborat, v katerem smo 
definirali možni smeri razvoja, ki 
zagotavljata dolgoročnost pri skrbi 
za starejše in omogočata takojšnje 
aktivnosti z možnostjo nenehnih 
razvojnih nadgradenj glede na odvis-
nost od demografske slike in razvojne 
potrebe ter prioritete naše skupnosti.

Vsega smo se lotili s ciljem, da se 
omogoči pomoč starejšim v tolikšni 
meri, da čim dlje (oz. do konca 
življenja) ostanejo doma. Treba se 
je zavedati, da ima bivanje starejših 
v lastnem domu številne pozitivne 
učinke na počutje in psihofizično 
kondicijo, prinaša pa seveda tudi šte-
vilne težave. Te se kažejo predvsem 
pri arhitekturnih ovirah, prevozu do 

raznih storitev (zdravnik, trgovina, 
knjižnica, verski obredi …) in stroških 
vzdrževanja lastnih nepremičnin. 
Poleg tega pa starostniki postopoma 
izgubijo prijatelje v domačem okolju 
in s tem družbo. Nezanemarljiva pa 
je tudi navezanost starejšega človeka 
na ožje (stanovanje) in širše bivalno 
okolje (sosesko oziroma okolje, v 
katerem živijo).

Vse te ovire pomenijo tveganje za 
osamitev in socialno ter prostorsko 
izključenost starejšega človeka. 
Starostniki zaradi slabe dostopnosti 
zato pogosto ostajajo zaprti v svojih 
stanovanjih in so glede opravljanja 
storitev odvisni od pomoči drugih. 
Ker želimo, da starost za nikogar ni le 
nemočno čakanje na konec življenja, 
se trudimo vsem zagotoviti možno-
sti za dostojno in lepo življenje ter 
omogočiti nadaljnje udejstvovanje v 
družbenem in kulturnem življenju. 
Iz tega razloga smo tudi pripravili 
nabor aktivnosti, ki bodo to vsem 
omogočale. Nekatere bodo plačljive, 
druge brezplačne, spet tretje pa 
upoštevane že v raznih investicijskih 
projektih, a vse bodo oblikovane s 
ciljem, da se ljudem v tretjem živl-
jenjskem obdobju omogoči človeka 
vredno bivanje doma in v domačem 
okolju. 

Vse kar se bo potrebovalo, pa je le 
odziv starejših in njihovih svojcev. 
Potrebujemo pripravljenost starejših 
za vključevanje v aktivnosti, ki bodo 
na voljo (pa tudi, če so plačljive, ker 
zastonj pač ne morejo biti). Od svo-
jcev pa pričakujemo, da svojim stare-
jšim članom predstavijo možnosti in 
omogočijo vključevanje v aktivnosti, 
jih pripeljejo na lokacije ali jim do/
plačajo določene storitve, ki bodo še 
vedno cenejše kot plačilo bivanja v 
domu. Če odziva ne bo, tudi storitve 
ne bodo mogle biti na voljo in starejši 
občani bodo spet ostali v začaranem 
krogu nemoči, osamljenosti ter so-
cialne izključenosti. To pa vsekakor ni 
tisto, kar bi si kdorkoli od nas želel, ko 
bo vstopil v tretje življenjsko obdob-
je. Podrobnosti o tem v naslednjih 
glasilih in tudi na eni od prihodnjih 
sej občinskega sveta.

mag. Armida Bavec,
podžupanja in članica občinskega 
sveta 
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Občina Loška dolina je v oktobru in novembru 
izvedla obnovo izrazito poškodovane ceste JP 
729212 v Babnem Polju (cesta v Žleb) v dolžini
335 m. 

Zaradi neustrezne nosilne podlage je bilo treba zamen-
jati material globine 0,50 m, v nekaterih delih pa celo do 
globine 1 m. S hriba ob padavinah namreč priteče velika 
količina meteorne vode, zato sta se na primernih mestih 
pod cesto izvedla prepusta in ponikovalnici. Tako se je 
vodi preprečilo izpodjedanje nosilne podlage vozišča. V 
sklopu investicije so se zamenjali dotrajani vodovodni 
priključki hiš in vgradili vodomerni jaški. 

Pred obnovo ceste
• vir: https://bitly.ws/34oe7

Pred preureditvijo uvoza
• vir: https://bitly.ws/34oiQ

Po obnovi ceste

Po obnovi ceste

Med preureditvijo uvoza 

BESEDILA in FOTO 

Martina Mulec,
občina Loška dolina

OBNOVA CESTE V BABNEM POLJU
Vrednost obnove ceste je znašala 97.570 evrov. Na osnovi 
Zakona o nadzoru državne meje je občina upravičena 
do povračila stroškov zaradi obnove in investicijskega 
vzdrževanja infrastrukture, ki je dodatno obremenjena 
zaradi povečanega nadzora državne meje. Za obnovo ceste 
smo od Ministrstva za notranje zadeve prejeli 35.500 
evrov. 
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• vir: https://eucbeniki.sio.si/geo9/2618/index3.html)

SVETNIŠKA STRAN

Mag. Armida Bavec,
OO SD Loška dolina

Občina v letu 2030
Armida Bavec
• FOTO OSEBNI ARHIV

Posvetimo se še zadnjem področju, ki smo ga analizirali v pripravljenem osnutku 
Strategije razvoja občine Loška dolina. To je gospodarstvo.

Najlažje se delovanje
gospodarstva predstavi
z naslednjim shematskim 
prikazom:

Iz slike je nedvoumna medsebojna 
povezanost vseh sistemov in dokaz, 
da morajo biti vsi sistemi v sinergiji.
V stebru »gospodarstvo« smo se 
osredotočili na zagotavljanje pogo-
jev za uspešnost podjetij, turizem, 
kmetijstvo in gozdarstvo v obči-
ni. Vemo, da je za uspešnost vseh 
področij nujno zagotoviti ustrezne 
pogoje. Gospodarstvu jih je treba 
zagotoviti z urejenimi dovoznimi ces-
tami, komunalno opremljenostjo con, 
območji za gradnjo enodružinskih 
hiš, zaposlenimi v lokalnih podjetjih, 
podjetniškim inkubatorjem – vse to 
ustvarja pogoje za rast podjetij.

Vsekakor je pomembno tudi spodbu-
janje programov, kot so podjetniški 
inkubator, izobraževanja/usposa-
bljanja podjetnikov/bodočih pod-
jetnikov, sofinanciranje inovativnih 
podjetniških predlogov, subvencija 
obrestne mere podjetniških kredi-
tov itd. V letu 2024 že načrtujemo 
sodelovanje naše občine v programu 
Biznis in PIP, ki ga poleg Republike Slo-
venije in Evropske unije iz Evropskega 
sklada za regionalni razvoj podpirajo 
tudi občine Cerknica, Loška dolina, 
Postojna in Pivka. Program je namen-
jen podjetnikom začetnikom (do pet 
let starosti podjetja od ustanovitve) 
s sedežem v teh občinah, ki bi želeli 
v kratkem času usvojiti ključna pod-
jetniška znanja za hitro rast podjetja. 
Program nudi intenzivni trimesečni 
podjetniški program s šestimi 
delavnicami in individualno podporo 
izkušenih mentorjev ter podjet-
nikov, ki sodelujejo z inkubatorjem. 
Udeležencem bodo v času izvajan-

ja programa na voljo individualna 
svetovanja mentorjev Podjetniškega 
inkubatorja Perspektiva in zunanjih 
sodelavcev. Ob zaključku programa, 
predvidoma 4. junija 2024, bodo 
kandidati pred strokovno komisijo 
predstavili svoje podjetniške ideje, 
nato pa bo sledil tudi izbor najboljših. 
Zmagovalno idejo bo matična občina 
finančno podprla. Skupni Podjetniš-
ki inkubator Perspektiva ima svoje 
prostore v predmestju Postojne 
(Veliki Otok 44b). Člani so deležni 
tudi boljših pogojev pri črpanju raz-
položljivih nepovratnih sredstev, saj 
je organiziran kot mrežni inkubator 
in v sodelovanju z občinami Bloke, 
Cerknica, Ilirska Bistrica, Loška 
dolina, Postojna in Pivka soustvarja 
regionalno podjetniško okolje primor-
sko-notranjske regije. S tem pa naša 
občina že aktivno izpolnjuje v Strate-
giji zapisan cilj – »spodbujati pod-
porno okolje pri razvoju podjetniških 
programov v občini in izobraževalne 
ustanove k razvoju programov ustvar-
jalnosti, podjetnosti, inovativnosti in 
dvigu kompetenc kadrov.« Kjer pa so 
potrebna investicijska vlaganja, se bo 
vloga Občine Loška dolina še pokaza-
la v zagotavljanju prostorov in sred-
stev za izvajanje raznih dejavnosti.

Dela pa se tudi že na prepoznavnosti 
Loške doline in Babnega Polja kot tur-
ističnih destinacij, s poudarkom na 
trajnostnem razvoju doživljajske ter 
aktivne ponudbe turizma. V sodelo-
vanju z Ministrstvom za kulturo po-
tekajo aktivnosti za oživitev grajskih 
pristav gradu Snežnik. Vstopamo 
pa tudi v obdobje, ko se bo končno 
začelo urejati športno-rekreacijski 
center Stari trg. Za najem so bila v le-
tošnjem letu zagotovljena štiri javna 
električna kolesa, postopoma pa so se 
začele urejati tudi informacijsko-us-
merjevalne table po celotni občini. 
V teku pa je tudi ureditev prostorov 
Turistično-informacijskega centra 
v okviru Zavoda Snežnik, ki bo po 
selitvi deloval v prostorih bivše banke 
v Starem trgu. Ker pa je treba dvig-
niti nivo kakovosti življenja tudi na 
podeželju, je nujno spodbujati razvoj 
kmetijstva in dopolnilnih dejavnosti 
ter pospeševati domačo kmetijsko 
pridelavo. Vsled temu je nujno vz-
postaviti povezovanje manjših pride-
lovalcev in podpreti njihov skupen 
nastop na trgu. V ta namen je treba 
uskladiti ponudbo in povpraševanje, 
s poudarkom na lokalno pridelani 
hrani. Seveda na tem področju 
občina lahko le osvešča, spodbuja in 



6    • letnik 24 • december 2023 •
SVETNIŠKA STRAN

zagotavlja možnosti za lažji prodor na 
trg, drugi del naloge pa je na izvajalcih 
samih, saj morajo izkazati pripravl-
jenost za tovrstno sodelovanje in 
medsebojno povezovanje. Eden od 
mehanizmov spodbud občine je tudi 
ureditev tržnice z lokalno ponudbo 
v Starem trgu in pomoč zaintere-
siranim lokalnim pridelovalcem pri 
postavitvi samopostrežnih avtoma-
tov za sveže mleko, meso in med. 
Turistično-poslovna priložnost naših 
krajev pa se kaže tudi v ohranjanju 
starih avtohtonih sort in registraciji 
lokalne blagovne znamke za namen 
skupne lokalne promocije (seveda, če 
so pridelovalci pripravljeni medsebo-
jno sodelovati in povezano nastopati 
na trgu). Vsekakor je cilj občine tudi 
večje samozaposlovanje na kmeti-
jah (tudi skozi kontinuiran razvoj 
raznolikih dopolnilnih dejavnosti) in 
povečanje števila kmetij z registrira-
no dopolnilno dejavnostjo.

V svetu so programi že poznani in 

uveljavljeni. Predstavljajte si, da se 

zbudite v letu 2030. Kakšno občino 

vidite? Morda ne bo vse tako idealno, 

ampak trdno verjamemo v približek 

te vizije. To pa je odvisno od vseh nas 

in naših odločitev. Prevladuje globo-

ka vrednotna in moralna kriza. Zato 

Socialni demokrati tudi na lokalni 

ravni izpostavljamo svoje vrednote, 
ki povezane predstavljajo smerokaz 
za obnovo družbenega zaupanja v 
skupnosti. Nočemo razdeljene občine 
in Slovenije ter skreganih ljudi. 

Želim, da je drugače!

mag. Armida Bavec, OO Socialnih 
demokratov Loška dolina

Zima
• FOTO NIVES PIŠEK
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Borut Kraševec

Koline
pri Pirnatovih
Koline del slovenske dediščine, so 
nekdaj imele svoje pomembno mesto 
tudi v Loški dolini. V zadnjih desetlet-
jih, pa se ohranja le še pri nekaterih.

S prihodom sindikalnih svinjskih 
polovic v osemdesetih prejšnjega 
stoletja in zmanjševanjem kmečkega 
načina življenja in pridelave hrane, 
se je reja prašičev začela opuščati in 
s tem tudi opravila vezana na pravi 
kmečki praznik kolin, ki je pomenil 
druženje med sosedi in utrjevanje 
družinskih vezi.

Boštjan Pirnat iz Vrhnike pri Ložu se 
je pred leti odločil, da bo sam zredil 
prašiče z doma pridelano hrano in jih 
v mesnate izdelke spremenil na star 
preverjen način, seveda kljub vsemu 
nekoliko prilagojen današnjemu času 
in razmeram.

Ko je bila po nekaj mesečnem hran-
jenju v svinjaku ravno prav rejena 
krškopoljska svinja, se je lani dogovo-
ril s klavcem za prvi decembrski dan, 
ko so bile napovedane dovolj nizke 
temperature, ter na pomoč povabil 
še prijatelje in sosede. Pripravil je vse 
potrebno, tudi gare- mesarski stol, 
primeren za odiranje kože, ki ga je 
pred leti sam izdelal.

Zbrali so se v zgodnjem popoldnevu 
takoj po koncu »šihta« in kmalu so 
svinjo že trdno držali za noge na gar-
ah, da je mesar lahko opravil svoje. Za 
vsakega je sledil zaslužen »štamprle« 
žganja. 

Mesarja je čakalo odiranje - slačenje 
svinje iz kože, odstranitev drobovja 
ter razkosanje. Seveda pa so mu pri 
delu pomagali ostali. Glava in parklji 
so bili pripravljeni, na čiščenje in 
odstranjevanje ščetin. To je s pomoč-
jo kolofonije in kropa spretno opravil 
kar Boštjan s pomagači. Zakuril je v 
kotlu, kjer je glavo in parklje z dodat-
ki skuhal in meso s pridom uporabil 
za krvavice. Prav vsi deli pujsa se 
uporabijo za nekaj. Noben košček se 
ne zavrže.

Medtem ko se je ob kotlu razvil 
klepet o vsem mogočem, se je v 
kuhinji že pripravljalo vse potrebno 
za izdelavo krvavic.

Ohlajen riž je bil skuhan že prejšnji 
dan, vse ostale sestavine, meso, 
začimbe, kri… je Boštjan dodal po 

svoji recepturi in občutku. Masa je 
pripravljena, prav tako tudi špine in 
čreva. Pripravljena je tudi Boštjanova 
nova pridobitev pokončni električni 
pripomoček za polnjenje črev, ki se je 
odlično izkazal. Odlično so se izkazali 
tudi vsi, ki so priskočili na pomoč in 
opravili vsak svoje delo. Krvavice so 
bile zašpinene, in na vrsto sta prišle 
Jožica in Boštjanova mama, ki sta 
krvavice še skuhali. Poleg tega pa je 
bilo v kuhinji ves čas veliko dela. Tudi 
naslednji dan ko je iz nje dišalo po 
slastnih domačih ocvirkih…
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Mateja Šoštarič

Babnopoljska drobtinica
PEPCA IN PAPIRNATE ROŽICE

Začetek nastajanja Pepcinih rožic
sega kakšnih 25 let nazaj.

Pred božičem je učiteljica Irena pripravila razstavo starih 
predmetov – skodelic, mlinčkov za kavo, ročno izdelanih 
okraskov ... Ob smrečici, na kateri so visela jabolka, je 
stala miza z ročno izdelanim prtom. Manjkala pa je vazica 
in mogoče šopek rož. Takrat se je odločila, da bo poskusi-
la narediti papirnate vrtnice. Izdelovala jih je že njena 
mama, ko je bila sama deklica.

Spominja se, da je že kot šestletnica opazovala mamo, 
kako je iz krep papirja in »špulce« izdelovala prelepe 
rožice. Mama je papir kupovala od znanke iz Podskrajnika, 
saj ga takrat ni bilo možno kar kupiti v trgovini. Rože je 
dala v košaro in z Babnega Polja peš odšla v Stari trg, kjer 

jih je menjala za malo fižola, kaše, kakšno jabolko … Časi 
so bili težki, očeta so ubili v vojni, mama pa se je kasneje 
še enkrat poročila in odšla. Pepca je v Babnem Polju živela 
s starimi starši.

Kasneje je rožice delala za darila, razne priložnosti, okra-
sitev cerkva, šolske projekte. Dvakrat je imela delavnice 
izdelovanja papirnatih rož v Babnem Polju in enkrat pri 
društvu Ostrnice.

Rožic že nekaj časa ne izdeluje več. Pravi, da se je nekoliko 
naveličala, če pa bi imela družbo, bi pa z veseljem naredila 
še kakšno.

• FOTO ERIKA VESEL ULE IN MATEJA ŠOŠTARIČ
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Mateja Šoštarič,
Vili Gorenc in 
Boštjan Žnidaršič

Motoristi
podporniki
zavoda Belih 
Angelov v Loški 
dolini

V soboto 4.11.2023, so skozi Loško 
dolino zahrumeli motorji pod-
pornikov Zavoda Beli Angeli, ki smo 
v prelepem jesenskem okolju gradu 
Snežnik izvedli fotografiranje za 
koledar prihajajočega leta. Čeprav je 
jesensko vreme imelo precejšen vpliv 
na udeležbo, je kar nekaj motoristov 
prišlo tudi iz oddaljenih slovenskih 
krajev. Vzdušje je bilo toliko prijetne-
jše, saj je ob prihodu posijalo sonce, z 
aplavzom pa so nas pozdravili gostje, 
ki so ravno zapustili grad.

V okolici gradu so nastale čudo-
vite fotografije, katere bodo krasile 
koledar Zavoda Belih Angelov. Zbran 
denar v celoti namenimo za pomoč 
motoristom v finančnih težavah po 
hudih nesrečah, ko marsikatera druži-
na motorista zaradi dane situacije 
pade v hudo zdravstveno, finančno ali 
duševno stisko. 

Občudovanja
vredni, dobrodelni, 
Zavod Beli Angeli
Bil je 25. julij, ko se je komaj os-
emnajst letni Gašper navsezgodaj 
z motorjem odpravil na počitniško 
delo. Voznik kombija mu je odvzel 
prednost, posledice so bile zanj skoraj 
usodne. Poškodbe so bile hude in po 
več urni operaciji je sledilo soočenje z 
resnico. Tetraplegik . Gašper ni niti en 
dan pomislil, da bi obupal.

Ko je Vili Gorenc slišal zgodbo in 
besede Gašperja, ki so se glasile: »Niti 
za en trenutek, ki sem ga preživel na 
motorju mi ni žal. Ne obžalujem niti 

tega, da sem tistega jutra sedel na 
motor. Prepričan sem, da se vse zgodi 
z razlogom, da je takšna pač usoda. In 
vem, da bom nekoč sedel na štirikole-
snika in se odpeljal z njim.«, je skle-
nil, da želi pomagati njemu in vsem, 
ki so se znašli v podobnih težavah in 
ustanovil Zavod Belih Angelov. 

Zavod Belih Angelov je bil ustanovl-
jen z namenom povezovanja enako 
mislečih motoristk in motoristov, 
ki želijo s solidarnostjo, humani-
tarnimi akcijami in podobnimi dejanji 
spodbuditi in deliti svoje misli in tako 
pomagati in ozaveščati o večji pro-
metni varnosti. Hkrati ob vsem tem 
želijo svoje podpornike povezovati 
in izvajati tudi druženja na cestnih 
avanturah. Zavod nikakor ni motoris-
tični klub ali društvo in želi ostati in 

povezovati striktno samo po svojih 
načelih: prijateljstvo, preventiva, 
pomoč, dobrota in zvestoba solju-
dem. Ter s svojim sočutjem, vedrino 
in razumevanjem peljati pot.

»Motociklizem je naš način živl-
jena. Naše poslanstvo je pomoč 
sočloveku motoristu, ki jim je kruta 
usoda pretrgala pot. Velikokrat rabijo 
pomoč v obliki fizioterapije, invalid-
skega vozička, aparata za vaje. Mnogi 
v stiski ostanejo sami, pozabljeni, 
zapostavljeni in več kot denar jim 
pomeni malo naše pozornosti, stisk 
roke in pogovor, da se zavejo, da niso 
sami. Naše poslanstvo pa ni samo 
pomoč motoristom v stiski, pač pa 
tudi ozaveščanje vseh udeležencev v 
prometu.

• FOTO: STEFAN VOGLER

IN VILI GORENC
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Zakaj? Zato, da okrepimo
upanje, verujemo v ozdravitev 
in dobrodelnost nosimo v srcu, 
kot tiho ljubezen do pomoči 
potrebnim.

Motoristi smo med bolj ogroženimi 
udeleženci v prometu, saj smo manj 
opazni od avtomobilov, večino-
ma vsaj tako hitri, a bistveno bolj 
izpostavljeni. Poročila o motoristu, 
ki je prehitro pripeljal v ovinek in 
padel ali pa trčil v avtomobil, ker ga je 
voznik med vključevanjem v promet 
spregledal, so žal prepogosta. Javnost 
le redko izve, kdo je žrtev, kako hudo 
je poškodovan in kakšna bo njegova 
prihodnost. To ve le poškodovani, 
njegova družina in prijatelji. Ko se 
zgodi najhujše in motorist utrpi 
poškodbe, ki ga zaznamujejo za vse 
življenje mu bodo sprva seveda vsi 
stali ob strani. A življenje gre naprej 
in nemalokrat se zgodi, da poškodo-
vanec ostane sam. 

Zavod Beli Angeli se financira z don-
acijami v obliki denarnega nakazila. 
Celoten izkupiček od prodanih majic, 
našitkov, koledarjev, jaken, jopic,… 
Gre za pomoč motoristom, motorist-
kam in njihovim družinam.

Za donacijo, nakup koledarja, majice, 
jopice ali ostalih izdelkov se lahko 
obrnete na e-naslov zavoda:
zavodbeliangeli@gmail.com

Naj bo leto 2024 srečno,
srčno in varno!

Andreja Buh

Nataša Vesel Plos

NATAŠA, 1. SEPTEMBRA STE IZ – SAJ 
LAHKO TAKO REČEMO – MAJHNE PO-
DRUŽNIČNE ŠOLE PRIŠLI V MATIČNO 
ŠOLO V STAREM TRGU IN PREVZELI 
VLOGO RAVNATELJICE. KAJ JE BIL 
NAJVEČJI IZZIV, KI VAS JE SPODBUDIL 
K TEJ ODLOČITVI?

 Dobro je vsakih nekaj let zamenjati 
službo in pri meni so se spremem-
be dogajale na približno deset let. 
Tudi zdaj sem v sebi čutila, da se 
moram preizkusiti v nečem novem 
in ob vodenju podružničnih šol sem 
imela dober občutek. Občutek, da 
se znajdem v tej vlogi in da je morda 
pravi čas, da se preizkusim v vlogi 
ravnateljice. Izpit in šolo za ravnatelje 
sem sicer opravila že pred leti, a je bila 
takrat še vedno družina pomembnejša 
od kariere. Pa so otroci zrasli, najmlajši 
je šestošolec in me ne potrebuje več 
toliko kot v zgodnjem otroštvu.

Želim pa povedati, da sem bila zelo 
rada učiteljica in da sem to še vedno. 
Rada skočim v razred, če se pokaže 
potreba, in uživam v stiku z učenci. 

Vedno znova me pritegne njihova 
energija in z veseljem prestopim prag 
razreda.

ZA TO BO VERJETNO VSE MANJ ČASA, 
SAJ ŠOLA NI MAJHNA.

Na šoli je 290 učencev, od tega 31 v 
Iga vasi, v vrtcu pa 108 otrok, to je 
sedem oddelkov (dva v Iga vasi in 
pet v Starem trgu). Za učence skrbi 
32 strokovnih delavcev, v vrtcu je 15 
vzgojiteljic in pomočnic vzgojiteljic 
ter tri spremljevalke, delavec prek 
javnih del in svetovalna delavka. Tu 
je še pet kuharic, štiri čistilke v šoli in 
ena v vrtcu, dve delavki v računovod-
stvu, tajnica, hišnik. 

Število otrok v Loški dolini pada, v 
letošnjem letu je bil vpis zelo majhen, 
zgolj 20 prvošolcev. Za primerjavo – 
pred korono je bilo v Iga vasi več kot 
40 otrok, zdaj jih je le 31. Manjši vpis 
je v večini podeželskih šol. Družine se 
selijo v mesta oz. njihovo neposredno 
bližino in to, kako obdržati družine v 
ruralnem območju, predstavlja izziv 

Nataša Vesel Plos je učiteljica že 25 let. Začela je na podružnični šoli 
v Babnem Polju, kjer je deset let poučevala kombinirani oddelek. 
Najprej prvi in drugi razred, po uvedbi devetletke pa se je pridružil 
še tretji. Otrok ni bilo veliko, odgovornost pa enaka večjim razre-
dom, saj so morali šolarji osvojiti enako znanje in se v nadaljevanju 
šolanja enakovredno kosati s sošolci iz matične šole. Po zaprtju šole 
v Babnem Polju (zaradi premajhnega števila otrok) se je »preselila« 
v podružnično šolo Iga vas. Bila je vodja šole in poučevala – najprej 
tretji razred, nato drugega in kar nekaj let prvega, zadnji dve leti pa 
znova kombiniran oddelek prvih dveh razredov. 

Je rekreativna športnica, poleti plava, pozimi smuča, hodi, najraje 
pa teče. Ponosna je, da je dvakrat pretekla ljubljanski polmaraton. 
Med tekom se sprošča in najde marsikatero rešitev, tek je njen 
»ventil«. Najraje teče zgodaj, saj obožuje jutra. Zelo rada tudi kuha, 
predvsem pa peče. Ob večerih pa misli sprosti ob dobri knjigi.

Študijski obisk
v Mostarju

• FOTO IZ ARHIVA NATAŠE VESEL PLOS
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celotni skupnosti. Osebno menim, 
da je življenje na podeželju privilegij 
in da tudi otrokom nudimo veliko. 
Šola s svojim razširjenim programom 
(od interesnih dejavnosti do mnogo 
drugih aktivnosti) nudi udejstvovanja 
na športnem področju, imamo tudi 
oddelek glasbene šole, seveda pa 
čisto vsega ne moremo imeti. Nihče 
nima. Na podeželju je življenje morda 
tudi malo bolj umirjeno, zato je tu 
manj stresa, ki ga povzroča hiter (pre-
hiter) tempo.

PRAVITE, DA ŠE VEDNO RADI STOPITE 
V RAZRED, KAKO PA JE S TEM, DA 
ZDAJ VSTOPAJO UČENCI V PISARNO 
RAVNATELJICE? SO VAŠA VRATA 
ODPRTA?

Nimam uradnih ur, vrata pisarne so 
ves čas odprta, tako za učence kot 
sodelavce. Rada prisluhnem mladim, 
všeč mi je njihov način razmišljanja. 
Vidim njihovo ustvarjalnost, radov-
ednost, spopadanje z novimi stvarmi. 
Mladim je treba stopiti naproti – če 
mi pokažemo interes, ga bodo oni 
tudi.

KAJ JE BILO NA ZAČETKU RAVNATEL-
JEVANJA NAJTEŽJE?

Veliko je vsega. Drugi ravnatelji so 
mi rekli, da je prvo leto »medeno 
leto«, saj pravzaprav ne veš, kaj te 
čaka in mogoče je prav tako, ker 
bi sicer o odločitvi verjetno veliko 
bolj razmišljala. A hkrati imam rada 

izzive, sem delovna in vztrajna ter 
verjamem, da mi bo uspelo. Ja, dela je 
pa veliko, na vseh področjih, ne samo 
na nivoju šole, ampak je sestavni del 
zavoda tudi vrtec, kar ima čisto svojo 
specifiko. Najtežje je loviti ravnoves-
je med vsemi deležniki. Vsak ima 
svoje želje, potrebe, jaz pa nimam 
»čudežne paličice«, da bi lahko ugodi-
la vsem. Se pa da večino zadev rešiti s 
spoštljivim odnosom in dobro voljo.

V ČEM SO RAZLIKE MED ŠOLO DANES 
IN ŠOLO PRED 20 LETI?

Standardi ostajajo enaki, so pa 
predmetniki obsežnejši. Učenci imajo 
obvezne izbirne predmete, s poukom 
angleščine pričnejo neobvezno že v 
prvem razredu, od drugega razreda 
dalje pa je to že obveza. Učni načrti so 
zelo natrpani, je pa v njih veliko bal-
asta. Učitelj ima veliko kompetenc, da 
zna presoditi, kaj je pomembno, kaj 
da pravo težo, a je vsebin res preveč. 
Se pa nam v naslednjem šolskem letu 
obetajo spremembe v učnih načrtih 
in upam, da bo do njih res prišlo. Da 
bo prenova razbremenila učne načrte, 
predvsem vsebin faktografskega 
značaja. Pomembno je, da otroke 
naučimo, kako se učiti in kje oz. kako 
poiskati podatke, ni jim treba vedeti 
vsega »na pamet«. 

Naše šole še vedno dajejo zelo široko 
izobrazbo, slovenski strokovnjaki so 

v svetu zelo cenjeni, prav zaradi svoje 
širine. In našemu učencu se skoraj ne 
more zgoditi, da ne bi na zemljevid 
znal umestiti posamezne države. 

Včasih v rednih šolah in tudi vrtcih 
ni bilo otrok s posebnimi potrebami. 
Danes se jih poskuša čim bolj inte-
grirati v našo družbo oz. že v šolski 
prostor. Razlikovati moramo seveda 
med učenci z učnimi težavami in tis-
timi s kakršnimkoli primanjkljajem. 
Na naši šoli smo že delali z gluhimi 
otroki in otroki na invalidskem 
vozičku. Trudimo se jih vključiti v 
učni proces s pomočjo spremljeval-
cev, ki pomagajo pri t. i. »tehničnih« 
stvareh – premagovanje ovir, nošenje 
stvari … V drugih primerih pa so se 
tudi naši strokovni delavci dodatno 
izobraževali, da so lahko komunicirali 
z učenci. Obiskovanje običajnega 
pouka je zelo zahtevno za učitelje, pa 
tudi same učence, a dobro vpliva na 
ostale, ki nimajo posebnih težav. So 
mnogo bolj empatični, prepoznajo 
težave teh otrok in jim znajo priskoči-
ti na pomoč.

Menim pa, da je vsak primer poseben 
in včasih ni dobro vztrajati pri inte-
graciji za vsako ceno.

POLEG REDNEGA POUKA PA V ŠOLI 
VELIKO SVOJEGA ČASA NAMENITE 
TUDI DODATNIM PROJEKTOM IN 
SODELOVANJU Z DRUŠTVI, ZAVODI, 
LOKALNO SKUPNOSTJO …

Sodelovanje z lokalno skupnostjo in 
društvi je pri nas tradicija, temu je 
veliko poudarka dajala že prejšnja 
ravnateljica. Sodelujemo na različnih 
področjih, morda je najbolj vidno to, 
da svoje prostore, predvsem telovad-
nico (oziroma obe telovadnici – v 
Starem trgu in Iga vasi), če je le mož-
no, odstopimo v uporabo različnim 
rekreativnim in športnim dejavnos-
tim. Radi se odzovemo na povabila 
na prireditve, naši učenci velikokrat 
sodelujejo kot recitatorji ali na ka-
kšen drug način, kot na primer na Po-
hodu po poteh Loške doline, kjer so 
sodelovali učenci izbirnega predmeta 
Turistična vzgoja. Veliko sodeluje-
mo z gasilci, pa društvom Ostrnice, 
Pevkami iz Loške doline, Društvom 
upokojencev, DPD Svoboda … Preveč 
jih je, da bi našteli vse. To sodelo-
vanje se mi zdi pomembno in tudi 
kaže, koliko naših otrok sodeluje pri 

Sisak – predstavitev 
dobre prakse

V šoli
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različnih dejavnostih, pa v 
šoli tega ne vemo.

Pa še o projektih: učenci 
sodelujejo na različnih 
tekmovanjih – iz matem-
atike, logike, računalništ-
va, biologije, zgodovine, 
geografije, angleščine, 
slovenščine, nemščine 
in športa. Tu so še Noč 
branja, Noč knjige, Varno 
na kolesu, Teden pisanja 
z roko, prostovoljstvo in 
letos tudi projekt Sobivan-
je. Prav tako smo vključeni 
v projekt Vzpodbudno in 
varno učno okolje. Učitelji 
poskušajo kar največ časa 
preživeti z učenci zunaj, 
izven šolskih prostorov. 
Kadar in kjer je to možno, 
seveda. Na tekmovanja 
se trudimo vključiti čim 
več otrok in z otroki, ki 
se prijavijo, tudi dodatno 
delamo. Tudi sodelovanja 
pri dejavnostih, ki niso 
nujno del učnega načrta, 
otroke bogatijo, širijo 
njihova znanja in spretno-
sti ter doprinesejo k temu, 
da je veliko naših učencev 
zelo uspešnih na različnih 
področjih. Kolikor se le da, 
spremljam njihove kariere 
in sem ponosna na vse, ki 
jim je uspelo.

Tu sta še projekta Kodiram 
in B-RIN, namenjena prido-
bivanju digitalnih kompe-
tenc, predvsem razvijanju 
računalniškega mišljenja.
V lanskem letu smo zakl-
jučili mednarodni projekt 
Zagotavljanje mehkega 
prehoda iz vrtca v šolo, pri 
katerem smo sodelovali s 
šolama in vrtcema iz Lat-
vije in s Hrvaške. Letos pa 
mednarodno sodelovanje 
nadaljujemo na področ-
ju matematike – razvoj 
matematičnih didaktičnih 
igrač, in sicer s Srbijo ter 
Hrvaško.

ZAGOTOVO PA SE SREČU-
JETE TUDI S TEŽAVAMI.

Največjo težavo predstavlja 
vse manjše število otrok, v 
letošnjem letu smo izgubili 
en oddelek, kar pogojuje 
tudi število zaposlenih. 
Pojavljajo se manjše vzgo-
jne težave, a v primerjavi z 
drugimi šolami, s katerimi 
sem v kontaktu, vidim, da 
imamo zelo pridne otroke. 
V šolah v naravi, na dnevih 
dejavnosti, ekskurzijah … 
naše učence vedno pohvali-
jo.

Velika težava pri izvajanju 
izvenšolskih dejavnosti je 

drag prevoz. Tu poskuša-
mo pomagati s šolskim 
skladom, ki je namenjen 
vsem učencem, ne zgolj 
socialno najšibkejšim. V 
lanskem šolskem letu smo 
s sredstvi iz sklada nabavili 
12 kompletov smuči za 
alpsko smučanje, sofinan-
cira se strošek vaditeljev, 
prevoza … Naj spomnim, da 
se v sklad namenijo tudi 
sredstva iz decembrskega 
Dobrodelnega novoletnega 
teka in hoje, zato vabljeni, 
da se nam pridružite.

KAJ PA DOBRE PLATI NOVE 
ZADOLŽITVE?

Moram reči, da sem 
zelo ponosna na svoje 
sodelavce, navdušena nad 
njihovo motiviranostjo, 
ustvarjalnostjo, strokov-
nostjo. Kako suvereno pris-
topijo k reševanju težav, 
kažejo veselje, pravzaprav 
ljubezen do poklica, ki ga 
opravljajo. Ponosna sem, 
da nam s skupnim sodelo-
vanjem (učitelj – učenec 
– starš) uspe izpeljati pro-
jekte, ki zahtevajo veliko 
dela, časa in energije.

Seveda je primarna de-
javnost šole pridobivanje 
znanja, zelo pomembna pa 

je tudi vzgoja. Vzgoja se res 
začne v družini, a je šola 
pomembna institucija, ki 
lahko pomaga pri razvoju 
vrednot, kot so spoštovan-
je, odgovornost, vztrajnost. 
Učitelji lahko veliko nared-
imo – s svojim vzgledom, 
empatijo in pripravljenost-
jo priskočiti na pomoč. 

Naj za konec le še 
zaželim občankam 
in občanom naše 
občine, društvom, 
zavodom, ki sodelu-
jejo s šolo, staršem in 
učencem naše šole, 
pa seveda tudi svojim 
sodelavkam in sodelav-
cem veliko zdravja in 
da bi vsi skupaj zmogli 
čim več sočutja, sodelo-
vanja, predvsem pa 
srčnosti.

Gospa ravnateljica, 
vse dobro tudi vam 
in hvala za pogovor. 
Srečno!

avtor pesmi in fotografije:

France Anzeljc Petrač

Medved

gospodarji vetra

so odvrgli svoj

zveneči baker jeseni

čez brlog starega basnopisca

ki z nežno močjo

dremajočih šap

lovi bleščave ribe

snežnih metežev

dokler ga ne zbudijo

zoreča sonca teloha

in mu napolnijo žile

z mlado krvjo odiseja
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Dr. Annemarie Colbin, avtorica knjig Food and Healing, 
The Book of Whole Meals in Whole Foods for Strong 
Bones, pravi: »Odkrila sem drugo stran argumentov 
za ali proti vegetarijanstvu. Pri tem mi je pomagal 
mladenič, ki je sedel nasproti mene, ko sem se vračala s 
predavanja iz Filadelfije v New York. Ko je odkril, da se 
ukvarjam z vplivom hrane na zdravje in da sem vegetari-
janka, se je zasmejal. Rekel je, da je on pravo nasprotje. Je 
le tisto, kar se lahko samo brani ali pa zbeži. Sprašuje se, 
zakaj bi napadal nemočne rastline, ki ne morejo zbežati? 
Zato je le meso, ne je pa jajc in ne uživa mleka. In morali 
bi videti njegove rastline! Visoko in lepo rastejo, odišavl-
jajo njegov dom – vedo, da jih ne namerava pojesti.«

Avtorica se je nad njegovimi besedami zamislila in meni, 
da je prav, da imamo različne poglede in da se vsak sam 
odloča, kako se bo prehranjeval. Kot je dejal že Einstein – 
vse je relativno.

MESO
Živalski proteini so dvakrat bolj toksični od rastlinskih, 
ker pri razgradnji in razpadanju ustvarjajo toliko več 
odvečnih produktov. To je normalno, saj kot končni člen 
evolucije potrebujejo daljši čas za razkroj bolj komplici-
ranih beljakovin.

Razkrajanje mesa povzroča v črevesju rahlo toksično 
stanje, ki se kaže kot stres oz. pritisk na organe čiščen-
ja in eliminacije. Zato je boljše uživati meso v manjših 
količinah. Stalno uživanje večjih količin mesa povzroča 
stalno prisotnost toksičnih snovi in pospešeno delo jeter 
in ledvic (še posebej, če je meso obdelano z antibiotiki, 
hormoni in raznimi dodatki, da ostane sveže in obdrži 
barvo), kar vodi v njihovo slabšo funkcionalnost.

Skoraj vse vrste mesa vsebujejo velike količine nasičenih 
maščob, ki se pretvarjajo v holesterol.

Uživanje mesa je dandanes veliko bolj rizično kot npr. 
pred 50 leti. Kar pomislimo na rast živali na farmah – so 
v majhnem prostoru, brez gibanja, naravnega okolja, z 
dodatki antibiotikov, hormonov za čim hitrejšo rast, izlo-
čajo adrenalin pred ubijanjem … In nato, preden izberemo 
lep, sočen zrezek, dobi ta kos mesa še lepe doze nitratov, 
nitritov, fosfatov ...
Meso živali, ki rastejo pod takimi bizarnimi pogoji, ne 
more biti optimalen izvor hrane za zdrav človekov razvoj.

Na nefizični (duhovni, spiritualni) ravni nas uživanje 
mesa zadržuje pri materialnem razmišljanju, spodbuja nas 
k manipuliranju stvari, situacij in oseb, širjenju našega 
ozemlja/prostora, včasih celo k spodbujanju vojn – 
poznano, kajne?
Prekomerno uživanje mesa uničuje občutke povezanosti 
z naravo v celoti – z ljudmi, drugimi živimi bitji, zemljo, 

vesoljem, pospeši pa egoizem, netolerantnost, nevzdrž-
no aroganco, ki zahteva središče dogajanja zase in išče 
sovražnike – prav tako poznano, kajne?

Na fizični ravni pa primerna količina uživanja mesa podpi-
ra človekovo trdnost/odločnost, tekmovalnost in energi-
jo. Naša čutila izostri, vzdržuje pripravljenost za fizično 
delo na visokem nivoju.
V ekscesu povzroča zaspanost (zaradi preobremenjenosti 
prebavnega sistema), mlahavost, otopelost čustev, kot 
tudi agresivnost, jezo, nepotrpežljivost in prepirljivost.

Ribe in perutnina (belo meso) imajo podoben vpliv, 
vendar ne tako izrazit oz. agresiven. So namreč bolj 
stimulativne zaradi prisotnosti triptofana (t. j. esencialna 
aminokislina, ki deluje pomirjujoče, zmanjšuje občutlji-
vost na bolečino, vznemirjenost in napetost), prebavni 
sistem z uživanjem belega mesa ni preobremenjen, zato je 
to priporočljiva hrana za otroke, starejše in bolnike.

In še o priljubljenih pijačah …

KAVA
Kje vse najdemo kofein – najbolj psihoaktivno drogo na 
svetu?

Kofein, ksantin, teofilin in teobromin so kemične snovi 
(prisotne v različnih rastlinah), ki se razlikujejo po moči 
delovanja – najmočnejšega ima kofein. Najdemo ga v 
kavi, pravem čaju, mate čaju, semenu cole (ki je v kokako-
li) in kakavu.

Skodelica črne kave vsebuje od 50 do 150 mg kofeina, v 
turški kavi ga je več kot v drugače pripravljenih vrstah 
kave. V skodelici čaja je okoli 50 mg kofeina, v 2 dcl koka-
kole pa 25 mg. 
Kofein iz popite kave se hitro vsrka iz črevesja in po 15 
minutah doseže vrh delovanja. Učinek preneha po šestih 
urah, povsem pa ga telo izloči šele po 24-ih urah! Več kav 
v enem dnevu pomeni, da je telo pod stalno »dozo« in 
nima časa, da bi ga izločilo.

Kofein sicer ugodno vpliva na razpoloženje, zmanjšuje 
občutek utrujenosti in zaspanosti, povečuje zbranost, 
olajša mišljenje. Toda takšen učinek ima le zmerno pitje 
kave, od 1 do 2 skodelic na dan. Večja količina pa sproži 
nemir, tesnobo, nespečnost, zvišan utrip in krvni pritisk. 
Poleg tega vpliva tudi na centralni živčni sistem in srce. 
Kofein oži žile v prebavilih in možganih, širi pa v podkožju 
in mišicah. Pospešuje tudi izločanje želodčnega soka in 
urina ter gibanje črevesja. Zaradi opisanega se uživanje 
pijač, v katerih je prisoten kofein, odsvetuje ljudem s 
srčnimi težavami, bolnikom s preveč želodčne kisline, 
rano na dvanajsterniku, boleznimi žolčnika, drisko, 
ekcemi, nekaterimi vnetji kože, povečanim delovanjem 
ščitnice in Parkinsonovo boleznijo.

Živana Meljo

Človek je vsejedec.

P L A N E T  Z E M L J A  I N  M I
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Brez dvoma je kofein močna droga, od katere lahko pos-
tanemo odvisni. Koliko kofeina torej potrebujemo? Nič. 
Za naše življenje ni esencialen. Ni vitamin, mineral, ogl-
jikov hidrat, maščoba ali beljakovina. Je naravni alkaloid. 
Deluje direktno na centralni živčni sistem. Daje trenut-
ni občutek razbistrenosti uma in zmanjša utrujenost. 
Spodbuja pa izločanje glikogena, ki je shranjen v jetrih. Ta 
rezervni glikogen/sladkor je dejansko »rezervna voda«, 
saj vsaka molekula glikogena veže tri molekule vode. Zato 
dr. Haas priporoča kavo le športnikom z visoko fizično 
aktivnostjo, npr. maratoncem. Vsem drugim jo odsvetuje, 
saj sproščanje rezervnega glikogena oz. »rezervne vode« 
pomeni velik stres za celoten endokrini sistem (sistem 
žlez z notranjim izločanjem). Za presnovo kofeina telo 
porabi veliko B-vitamina, C-vitamina, cinka, kalija, železa 
in drugih mineralov! Kava povečuje kislost v prebavnem 
sistemu.
In še – brezkofeinska kava ni dobra rešitev. Zakaj? Za 
odstranitev kofeina se je najprej uporabljal trikloretilen, 
ki je povzročal težje zdravstvene zaplete, zato se zdaj 
uporablja metilklorid, ki je varnejši, toda v telesu sproži 
vez ogljika s klorom, ki je karakteristična za številne 
insekticide.

Žal pa kofein ni edina problematična snov v kavi. Veliko 
je raznih kemičnih snovi. Bolj znana je taninska kislina, 
ki vpliva na stanje sluznic v želodcu, črevesju in ožilju. 
Malo manj znano je, da je v kavi veliko nasičenih maščob, 
največ prav v tisti lepi »smetani« na vrhu skuhane turške 
kave, ki si jo prijazno razdelimo. Te maščobe so tudi v 
kavni usedlini in jo lahko uporabimo za umivanje rok, 
piling obraza, celo lasišča. Koža je mehka, kot bi uporabili 
najboljšo kremo.

KAJ PA ALKOHOL? 
Slovenski pregovor pravi: »Dobro jutro žganje, zbogom 
pamet.« 

Alkohol je najbolj legalno uporabljena droga v družbi. Ker 
je lahko dostopen, ga večina ne smatra kot drogo. Toda v 
resnici je. In ko ga uživamo prekomerno, močno škoduje 
organizmu:

• alkohol ne deluje stimulativno, nasprotno – deluje
pomirjujoče, depresivno na centralni živčni sistem,

• uničuje venski sistem,
• ne ogreva telesa, ampak poveča potenje, s tem pa se

zniža telesna temperatura,
• uničuje možganske celice, ker iz njih izrablja vodo.

Je torej dehidrirajoča snov. Blokira sproščanje antid-
iuretičnega hormona (ADH), ki sodeluje pri uravna-
vanju količine vode, ki se izgublja z urinom. Manj 
ADH kot sprošča telo, več vode se izgublja. Z vodo pa 
se izločijo pomembni minerali, potrebni za delovanje 
našega zdravja. Izločajo se tudi vsi vitamini, topni v 
vodi,

• štiri kozarci alkohola dnevno lahko izzovejo
poškodbe organov,

• alkohol poslabša delovanje jeter v razgradnji
maščob,

• je edina snov, ki se absorbira skozi želodčno sluznico.

Naj vas ne zavede različen odstotek alkohola v raznih 
pijačah – pivo cca 4 %, vino cca 12 %, žgane pijače do 50 
% – vse te pijače imajo enako moč ali z drugimi besedami: 
štiri pločevinke piva imajo enak učinek kot štirje kozarčki 
žganja. Še bolj pomembno kot vrsta alkoholne pijače je, 
kdaj alkohol uživamo. Dlje kot alkohol ostaja v krvi, več 
časa ima, da uničuje možganske celice. V času od 2. ure 
zjutraj do pozno popoldan najbolj škodi. Pijača ob glav-
nem obroku izgori 25-krat hitreje kot v prej omenjenem 
času. V tem času je namreč zaradi upočasnjenega metab-
olizma omogočeno dolgotrajno povečanje alkohola v krvi.

Tako, vse ima svoje dobre in slabe strani. Slovenski 
pregovor pravi: »Ako hočeš veliko let šteti, moraš od 
malega zmerno živeti.« Pomembna je torej zmernost in 
vedenje, kdo lahko kaj uživa, koliko in kdaj. Vse je relativ-
no, vse je v naših rokah, odločitvah.

Srečno!

Živana Meljo

Viri:

• dr. A. Colbin: Food and Healing

• dr. E. Mindell: Vitaminska biblija

• dr. R. Haas: Zmaga v želodcu

• dr. I. Jakša (članek 1989)

LJUDJE IN KRAJI

Leon Senger 
V KORAKIH
TVOJIH 2024

Slovo že naznanja leto 2023,

kar si nam dajalo in jemalo,

odhaja s tabo v pozabo,

samo kak drobec ohrani se v spominu.

Za tvojo setev, žetev,

ni zamere in ne hvale,

vsak svoj delež zase,

obojga ti odmeri.

Kot cvet v pomladi,

smehlja se mlado 2024 leto.

Kaj v pričakovanja naša

nam prinašaš?

Ne razodevaj leto mlado,

naj skrivnost ostane! 

V korakih trdnih vaših,

zdravja, dobro voljo

in uspehov polno, 

vam naklonim!

Vsem nam najlepše bodi,

tvoje to voščilo!

LEON SENGER

POD ZIDOM 5 

1386 STARI TRG PRI LOŽU

031 519 555 
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• FOTO NIVES PIŠEK
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Benčinova hiša v Starem 
trgu ima bogato zgodovino. 
Nekateri se še spomnite 
gostilne, kjer je bil –
verjetno prvi – biljard
v dolini. Mnogim sta tudi 
ostala v spominu Marija 
Benčina, dolgoletna učiteljica 
in ravnateljica starotrške 
osnovne šole in seveda 
Miloš Benčina, ki je do leta 
1959 deloval kot režiser v 
Amaterskem gledališču DPD 
Svoboda Loška dolina.

A to je že mnogo let nazaj. 
V zadnjih dvajsetih letih 
so bile v hiši bolj ali manj 
uspešne dejavnosti – 
trgovine, lokalčki, gostilna, 
prenočišča… nobena pa se ni 
obdržala dolgo.

Zdaj pa prihajajo drugačni 
časi. Hišo je v letošnjem letu 
kupila domača zobozdravnica 
Mirela Bešić, skupaj s 
partnerjem, poslovnežem
z dvajsetletnimi izkušnjami. 
Imata vizijo in dovolj 
poguma, da sta se odločila za 
ureditev STUDIA MIRELA.
Tako že od pomladi potekajo 
obnovitvena dela. 

Ves material kupujejo v 
domačih trgovinah in s tem 
podpirajo lokalno gospo-
darstvo. 

Ker pa je hiša prevelika zgolj 
za eno dejavnost, ji bodo 
dodali veliko novih, zanimi-
vih in dobrodošlih vsebin. 
Dejavnosti se bodo odpirale 
postopoma, o nekaterih pa 
že lahko povedo nekaj več.

ZOBNA ORDINACIJA
• Dežurni zobozdravnik

• Dosegljivi 24 ur na dan

• Zdravljenje zobnih korenin

• Zdravljenje vnetja dlesni

• Zobne prevleke in mostički

• Implatanti – zobni vsadki

• Zobne proteze in luske

• Čiščenje zobnih površin

• Estetsko beljenje zob

VEDNO DOSTOPNI 
PREKO KLICNEGA 
CENTRA. 24 UR NA DAN!

Boleč zob, ki te zbudi sredi 
noči, je prava nočna mora 
ljudi s podeželja, saj je 
potrebno po pomoč prav v 
Ljubljano. V Studiu Mirela bo 
urgentna pomoč dejansko 
na voljo vse dni v letu, 24 ur 
na dan. Samo poklicati bo 
treba na dežurno številko (ki 
bo – mimogrede – ena za vse 
dejavnosti) in pomoč bo na 
voljo v najkrajšem možnem 
času. V Starem trgu!

LEPOTNI SALON
• Pomlajevanje obraza

• Botoks za odpravljanje gub

• Dermalna polnila (filerji) –
hialuronska kislina

• Oblikovanje ustnic s polnili

• Zdravljenje prekomernega
potenja

• Izrastki na koži –
odstranjevanje

• Manikura in pedikura

Ordinacijo in lepotni salon 
nameravajo odpreti v maju.
Do takrat pa bodo dodali še 
nekaj privlačnih vsebin,
o katerih bodo več povedali
v prihodnje.

SPREJELI BODO VSAKO 
STRANKO, BREZ IZJEM.

•  O GLAS OBRH •

OBISKOVALCI OD DRUGOD 
BODO TAKO SPOZNALI 
DOLINO IN SE VANJO 
VRAČALI. TUDI – ALI 
PREDVSEM – ZARADI 
DOSTOPNOSTI 24 UR /DAN.

Andreja Buh

BENČINOVA 
HIŠA Z NOVO 
VSEBINO
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PRENOČIŠČA
• Primerna za sezonske

delavce

• Že od 160 eur/na mesec

• Vsaka soba ima smart TV

• Wi-fi – neomejen prenos
podatkov

• Nove postelje, omare,
hladilniki, pralni in sušilni
stroji

• Zaklep sobe s kartico

• Protivlomna vrata

Prenočišča so bila v stavbi 
že prej, a so bili prostori v 
zelo slabem stanju. Z veliko 
vlage, slabo ogrevani, slabo 
opremljeni… Zdaj urejajo 
sodobne in ljudem prijazne, 
bogato opremljene prostore 
po dostopnih cenah, za katere 
računajo, da bodo na voljo že 
februarja ali marca prihodnje 
leto.

NA VOLJO BO KAR 106 
POSTELJ, NAJVEČ DALEČ 
NAOKOLI.

FITNES
• Odprto 24 ur/dan

365 dni v letu

• Že od 30 eur/mesec

• Naprava Technogym

• Osebno trenerstvo

• Vodena vadba

• Fizioterapija

• Športne masaže

• Savne (turška, parna,
finska, infrardeča)

Tudi s fitnesom hitijo, saj jih 
občani že sprašujejo, kdaj 
ga bodo lahko uporabljali. 
Poudarjajo, da bo odprt 24 ur 
na dan vse dni v letu, vanj pa 
bo uporabnik lahko vstopil 
sam, z uporabo kartice. 
Možna bo individualna vadba 
s trenerjem ali brez, pa tudi 
skupne vadbe.

ČE PONOČI NE MORETE 
SPATI, ENOSTAVNO 
POJDITE V FITNES. 
UTRUDITE DUHA IN TELO
IN SPANJE BO ŽE PRIŠLO.

SAMOPOSTREŽNA
ROČNA AVTOPRALNICA
Izvedba le-te bo med
zadnjimi že navedenimi pro-
jekti, vsekakor pa ne zadnja. 

V NAČRTU IMAJO ŠE VELIKO 
PROJEKTOV V DOBROBIT 
OBČANOM.

STUDIA MIRELA bo
potreboval dodaten kader. 
Zaposlovali bodo snažilke, 
hišnika, vzdrževalca, zobno 
asistentko, kozmetičarke,
natakarje… postopoma, kot 
bodo odpirali dejavnosti. 
Zavedajo se, da je v dolini 
pomanjkanje, predvsem 
strokovnega, kadra in da 
se veliko občanov vozi na 
delo izven domačega kraja. 
A so pripravljeni ponuditi 
stimulativno plačilo in 
verjamejo, da bodo kader našli 
doma.

Ne dvomijo, da so vsebine 
dovolj zanimive za stranke iz 
domačega okolja, pa seveda 
tudi izven njega, saj bodovse 
usluge na zelo visokem nivoju, 
a kljub temu cenovno ugodne.

•  O GLAS OBRH •

Celotno ponudbo pa bo zaokrožil prijeten M BAR,
kjer boste lahko po ugodnih cenah spili prvo jutranjo kavo 
ali večerni kozarček s svojo družbo.
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•KNJ IŽNICA•

V starotrški knjižnici so se »na pragu zime« poklonili čas-
titljivemu jubileju duhovnika in pesnika Leopolda Turšiča 
ter se spomnili pesnice in pisateljice Aleksandre Turšič. 
Leopold Turšič se je rodil pred 140 leti v Ložu, Aleksandra 
Turšič pa bi 14. oktobra praznovala 83. rojstni dan, a nas 
je letos žal zapustila. Dogodek je potekal v sodelovanju z 
Javnim zavodom Snežnik. 

V literarno druženje so jih s pesmijo Večernica pospremile 
pevke, ki delujejo v okrilju Društva upokojencev Loška 
dolina. Knjižničarka Anđelka Pogorilić je v uvodnem delu 
poudarila posebnost domačega pevskega zbora, ki se 
vedno z veseljem odzove vabilu na prireditve, ter njihovo 
predanost negovanju ljudskih pesmi. Poudarila je dejstvo, 
da se ne omejujejo le na petje, temveč aktivno sodelujejo 
pri zbiranju, iskanju in raziskovanju ljudskega pesniškega 
izročila iz domačega okolja. V imenu knjižnice in Javnega 
zavoda Snežnik je pozdravila sorodnike pesnice Aleksan-
dre Turšič, obiskovalce ter vse povabljene, ki so se odzvali 
vabilu za soustvarjanje pesniškega recitala. Hkrati je vse 
prisotne povabila k sodelovanju in branju poezije, bodisi 
svoje ali poezije notranjskih ustvarjalcev.

Nadalje je knjižničarka spregovorila o pomenu Leopol-
da Turšiča v literarni zgodovini. Čeprav je bil med prvo 
svetovno vojno eden najbolj branih piscev, je kasneje ostal 
spregledan. Borut Kraševec je podrobneje orisal njegovo 
življenje, medtem ko je Jakob Levec interpretiral njegove 
pesmi iz zbirke, ki je pesnik žal ni dočakal, saj je preminil 
pred njeno izdajo.

Knjižničarka je nato nanizala nekaj zanimivosti o poveza-
vi med duhovnikom Leopoldom Turšičem in Aleksandro 
Turšič, ki je pred četrt stoletja odkrila skoraj pozabljen-
ega pesnika. Poudarila je izvirnost zamisli pesnice, ki je 
s pesmimi iz Leopoldove zbirke »Tiho veselje« počastila 
spomin na sorodnika. Izbrala je pesmi iz njegove pesniške 
zbirke, ki je izšla leta 1927, tako da so v prvem delu drobne 
knjižice Tiho veselje izšle ponatisnjene pesmi Leopolda 
Turšiča, v drugem pa se je predstavila sama. Posebnost 

Anđelka Pogorilić

Pesniški recital
Na pragu zime
za Leopolda in
Aleksandro Turšič

zbirke so povezanost, simbioza, verzno ujemanje v ele-
mentih, ki so pesniku lastni. Toda pesem ne umre s smrtjo 
svojega tvorca in tudi ne s časom, ampak ostaja še naprej, 
z vsem, kar je v njej najbolj pesnikovega, živi naprej in z 
bralci potuje iz časa v čas. Martina Kočevar in Jakob Levec 
sta nato zbrane predramila z interpretacijo njunih pesmi iz 
zbirke Tiho veselje. Sledila je Sonja Lipovac z branjem pe-
smi, v kateri se Aleksandra Turšič sprašuje o svojem domu, 
ter odlomkom iz avtobiografske črtice Mater je zatajevala. 

Navzoči so se nato pridružili razpravi, kjer so delili zgodbe, 
anekdote in skupne trenutke, ki so jih preživeli z Alek-
sandro Turšič, saj je mnogim predstavljala navdih. Bila 
je vpeta v dogajanja v skupnosti in je s svojimi dejanji 
pustila pečat v Loški dolini – kot režiserka, amaterska 
igralka, kulturna animatorka, pobudnica literarnih srečanj. 
Spomine na pesnico so ubesedile Milena Ožbolt, Ana 
Jozelj in vnukinja Zlatka Turšič. Preostanek večera je bil 
posvečen poeziji. Z izborom pesmi so izrazili hvaležnost 
za vsak verz, ki ga je zapisala in objavila. Pogorilićeva je 
omenila Rokova literarna srečanja, kajti Aleksandra Turšič 
je tudi pri drugih krepila voljo do ustvarjanja, saj je bila 
pobudnica literarnih srečanj v dolini. V spomin na poko-
jnega vnuka, mladega pesnika Roka Prevca, je ustanovila 
literarno revijo ustvarjalcev Loške doline, ki je izhajala 
med leti 2003 in 2006, in predstavlja dragoceno gradivo 
knjižnične zbirke Notranjska beseda. Udeležence je nato 
povabila k interpretaciji izbrane poezije. Martina Kočevar 
in Bernarda Knavs sta recitirali pesmi iz prve Aleksandrine 
pesniške zbirke – Res-je ter pesmi Maričke Žnidaršič, 
Romana Nared pesmi Benjamina Žnidaršiča, sledile pa so 
interpretacije avtorskih pesmi. Avtorsko poezijo so brali: 
Edvard Šega, France Anzeljc, Slavica Brus, Miha Razdrih, 
Bernarda Kandare, Milena Kraševec in Tone Šepec. 

Zaključni del večera je obarvalo zborovsko petje dveh ljud-
skih pesmi – Kje so tiste stezice? in Roža na vrtu. Večer 
se je prevesil v prijetno druženje, ki se je nadaljevalo po 
koncu pesniškega praznika v Loški dolini.

• FOTOGRAFIJE MARIO ŽNIDARŠIČ
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SREDA 27.12.
16:00 Podlož
16:30 Lož
17:00 Stari trg pri

Ložu
17:30 Nadlesk
18:00 Podcerkev
18:30 Dane

URNIK
MRAZOMOBILA

POŠTNI NASLOV:
mrazomobil@gmail.com

Popravek k članku 
Koča vas, Stanislave 
Sluga, v Obrhu, 
november 2023:

Avtorica slike:
»Stanislava Sluga Púdobska,
Koča vas 3/3, oljni pastel na papirju, 
30 x 21 cm, 2019.«

ČETRTEK 28.12.
16:00 Pudob
16:30 Iga Vas
17:00 Podgora
17:30 Viševek
18:00 Vrhnika
18:30 Markovec
19:00 Ograde

PETEK 29. 12. 

16:00 Babno Polje
17:00 Babna Polica
18:00 Vrh
18:30 Šmarata
19:00 Kozarišče

SOBOTA 30. 12. 
15:30 Gorenje

Jezero
16:00 Goričice 
16:30 Lipsenj
17:00 Žerovnica
17:30 Grahovo 
18:00 Martinjak
18.30 pred KD

Cerknica
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Uspešno odprta razstava Edvard Šega: “Lepota naravnih 
cvetličnih aranžmajev” v Starem trgu pri Ložu

V četrtek, 9. novembra 2023, je knjižnica v Starem trgu pri 
Ložu gostila čudovito odprtje razstave fotografij cvetličnih 
aranžmajev z naslovom “Lepota naravnih cvetličnih 
aranžmajev”.
Fotograf Edo Šega je prispeval k razstavi fotografije čudo-
vitih cvetličnih šopkov, ki so jih ustvarile članice študijs-
kega krožka.
Mentorice Romana Nared, strokovna vodja Janja Mlakar 
in izvajalec turističnih storitev ter izobraževanja Barbara 
Tišler s.p. so bili ključni steber pri organizaciji razstave, ki 
je privabila številne obiskovalce. Poleg same razstave so ob 
otvoritvi dekleta pripravila raznolik kulturni program.
Obiskovalci so imeli priložnost uživati v recitalih, petju 
in glasbi ter se prepustiti okusom odličnega domačega 
peciva. Poskrbljeno je bilo tudi za žejo, kar je prispevalo k 
prijetnemu vzdušju dogodka.
Večer, preživet v dobri družbi bo nedvomno ostal v lepem 
spominu vseh obiskovalcev.
Razstava bo odprta za ogled do 8. decembra 2023 v času 
odprtja knjižnice.

ODPRTJE RAZSTAVE LEPOTA 
NARAVNIH CVETLIČNIH ARANŽMAJEV

V CERKNICI OBELEŽILI
DAN PROSTOVOLJSTVA

BESEDILA in FOTO 

Mario Žnidaršič

Edo iz Žage
ROŽCE IZ NARAVE 
ZAČARANE V ŠOPKE PRAVE

Dekleta v gozd so odhitela,

tam rosa jih je ujela,

vejic lepih si nabrale

za rož’ce lepe male.

Da ideje dobre bi dobile

priklicale so skrite vile

in začulo se je nežno petje

kako naj v šopke vpnejo cvetje.

Najprvo čebel’cam so pustile,

da iz cvetov nektar so popile,

nato pa izpod spretnih rok,

kot da jim pomaga bog

v trav’ce travniške odeti

nastali šopki so prelepi.

Dom starejših so okrasile,

stanovalcem voljo do življenja vlile

in ko je zadišalo naokrog

utihnil je še bolnikov stok.

Na Volčjem cvetne aranžmane

občudovale so družbe zbrane

Pri Benotu koncert so popestrile,

v Bajerju pa še sivke se lotile.

Kako čudoviti,

kako lepo v šopke zviti

spomladi in poleti

travniški so cveti.

V objektiv lepoto šopkov sem ujel,

s pljuči polnimi sapico zajel,

najraje dekleta zlata bi objel

in cel svet z njimi bi obšel.

Medobčinsko društvo invalidov Cerknica - Loška dolina - 
Bloke je v prostorih društva v Cerknici 3. decembra 2023 
obeležilo Dan prostovoljstva, ki smo ga letos praznovali 
5. decembra. Ta poseben dan je potekal pod geslom “Moč 
skupnega dela” in podnaslovom “Če bi vsak “... od nas 
prispeval dobro delo za druge. Mednarodni dan prostovol-
jstva je priložnost, da postavimo v ospredje prostovoljce 
in njihov pomen za blaginjo družbe. Zato prostovoljske 
organizacije poudarjajo njihovo vlogo pri krepitvi solidar-
nosti ter dejstvo, da moramo za bolj svetlo prihodnost 
delovati skupaj.
V čast prazniku prostovoljstva je društvo organiziralo 
delavnico z naslovom “Sladkor v prehrani”, ki jo je vodila 
višja medicinska sestra Irena Svet. S svojim strokovnim 
znanjem in izkušnjami v medicinski negi je svetovalka 
opozorila na pomembnost zmanjšanja vnosa sladkorja 
v našo prehrano ter izpostavila morebitne zdravstvene 
težave, ki jih lahko sladkor povzroča. Udeleženci so z za-
nimanjem poslušali njene nasvete in se aktivno vključili v 
razpravo, ki je sledila po predavanju.
Ob počastitvi Dneva prostovoljstva se društvo želi zah-
valiti vsem prostovoljcem, ki s svojo nesebično pomočjo 
in angažmajem pomagajo izboljšati kakovost življenja 
invalidov. Skupaj lahko naredimo veliko več in ustvarimo 
boljšo prihodnost za vse.
Hvala vsem, ki ste se udeležili delavnice in prispevali k 
uspehu dogodka. Želimo vam še naprej uspešno delo in 
veliko zadovoljstva pri prostovoljskih aktivnostih.
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V LOŠKI DOLINI ODPRLI DIGI INFO TOČKO

VOŠČILO:

So poti, ki vodijo v nove kraje,

so poti na katerih se marsikaj doživi,

so poti, ki vodijo v nova spoznanja

in so poti, ki vodijo v srca ljudi.

Naj bo novo leto polno uspehov

in izpolnjenih želja, svojim članom

in bralcem glasila Obrh, želi

Medobčinsko društvo invalidov

Cerknica-Loška dolina-Bloke.

Obrtno-podjetniška zbornica Slovenije je 13. novembra 
2023 odprla DIGI INFO TOČKO v Medgeneracijskem 
centru Gaber v Starem trgu pri Ložu. To je del projekta 
Ministrstva za digitalno preobrazbo, ki ga izvaja Obrt-
no-podjetniška zbornica Slovenije (OZS) v sodelovanju z 
območnimi zbornicami.
Predsednik OOZ Cerknica Iztok Klančar in župan občine 
Loška dolina, Matjaž Antončič sta s prerezom traku 
oznanila začetek delovanja Digi info točke v Loški dolini. 
Slavnostnemu dogodku je prisostvoval tudi poslanec v 
DZ Zoran Mojškerc.

Program je ob odprtju povezovala Katja Šivec. V glasbe-
ni točki pa sta nastopili Teja in Tina in s tem popestrili 
dogodek ob odprtju.

DIGI INFO TOČKE so namenjene nudenju pomoči 
občanom pri uporabi digitalnih javnih storitev 
in dvigovanju digitalnih kompetenc prebivalcev. 
Svetovalci bodo na voljo za pomoč pri različnih 
storitvah, kot so uporaba elektronske osebne 
izkaznice, elektronsko podpisovanje, portal SPOT, 
portal zVEM, dostop do e-storitev ZPIZ, eDavki, 
dostop do elektronske zemljiške knjige itd.
DIGI INFO TOČKA v Medgeneracijskem centru 
Gaber ima tudi določen urnik, da bi bila storitev 
čim bolj dostopna prebivalcem.

Urnik je naslednji:
PONEDELJEK IN SREDA: 8:00 ‒ 12:00
TOREK: 12:00 ‒ 16:00
ČETRTEK: 12:00 ‒ 15:00
PETEK: 8:00 ‒ 11:00

S tem urnikom bodo občani imeli priložnost pridobiti 
pomoč pri digitalnih storitvah. Več informacij o storitvah 
lahko dobite na DIGI INFO TOČKI v Medgeneracijskem 
centru Gaber.
To je zagotovo korak naprej pri spodbujanju digitalne 
vključenosti in izboljšanju digitalnih veščin v občini. 
Svetovanje je brezplačno. Vabljeni!

• FOTOGRAFIJA MILAN PREDOVIČ
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Ida Turk

Spominska slovesnot
na Ulaki 
Poziv k človečnosti

Tudi letos, kot že vrsto let do sedaj, 
je Krajevna organizacija združen-
ja borcev za vrednote NOB Loška 
dolina 1. novembra na Dan spomina 
na mrtve organizirala spominsko 
slovesnost ob spomeniku na Ulaki. 
Na stebru v notranjosti spomenika je 
napis: Življenje za svobodo smo 
dali kot sta nam velevala srce 
in dolžnost. Da bomo pokojno 
ležali, branite in ljubite svojo 
prostost .

Aktualen napis, zlasti če svobodo 
in prostost pojmujemo širše, kot 
možnost izbir za kvalitetno življenje 
in osebnostni razvoj. Vojne, za katere 
smo želeli, da so preteklost, so se 
razširile tudi v naši bližini. Na svetu 
je, kot je navedla predsednica države 
v nedavnem intervjuju, trenutno več 
kot 50 kriznih žarišč, toliko kot še 
nikoli do sedaj. Vse to ljudi peha v 
nečloveške razmere bivanja, v begun-
stva, kjer je boj za preživetje edina 
izbira.

Podnebne spremembe, ki smo jim 
bili letos v hudi obliki ujme priča 
tudi v Sloveniji, rigorozno posegajo v 
kvaliteto naših življenj, nas uokvirjajo 
v preživetje in nas ne spodbujajo k 
razvoju, porajajo nam strah.

 In tu je še veliki brat s svetovnega 
spleta, ki s svojimi algoritmi usmerja 
naša življenja. Če je bil ob nastanku 
to krasni novi svet, poln priložnosti in 
informacij, svobodnjaški, potencial-
no vseveden, je po dveh desetletjih 
postal s svojimi algoritmi usmerjev-
alec našega delovanja v enoumje, ki 
se gradi v mehurčkih enako mis-
lečih, kjer je vsak drugače misleči 
avtomatično čudak in odpadniki. Ta 
svet je dandanes poln lažnih novic.

Vse zgoraj našteto je delo ljudi, ne 
živali, ljudi, ki smo razumna bitja, ki 
bi z uresničitvijo starodavnega reka: 

Spominska slovesnost na Ulaki

Govornica na spominski 
slovesnosti Slavica Čuk

• FOTOGRAFIJE MARIO ŽNIDARŠIČ

»Ne stori drugemu tistega, kar ne 
želiš, da bi drugi storili tebi«, lahko 
svet zelo hitro obrnili na bolje. 

Letošnja spominska slovesnost 
na Ulaki je bila klic k človečnosti. 
Govornica na spominski slovesnosti 
Slavica Čuk, članica Krajevne organi-
zacije združenja borcev za vrednote 
NOB Loška dolina je poudarila, da je 
Dan spomina na mrtve praznik, ko 
se še posebej spominjamo vseh, ki 
so bili del nas samih, ki so nam srca 
napolnili z ljubeznijo in pogumom, 
nas usmerjali na pota razmisleka, 

poštenja, ustvarjalnosti in sočutja; 
nam privzgajali vrednote, ki so naše 
vodilo. Spomin nanje je klic k miru, 
solidarnosti in varovanju človekovih 
pravic.



• letnik 24 • december 2023 •    23
ŠPORT

•ŠPORT•

NA KRATKO O ŠPORTU 

iz Facebooka zbrala Andreja Buh

• Simon Kočevar na zmagovalnem odru

• Aljaž Urbiha

• NTP - podelitev priznanj 

Konjeništvo

Biatlon
Precejšnji vtis na Notranjskem tekaškem pokalu so skozi 
celotno sezono pustili tudi člani Smučarskega kluba 
Loška dolina. 
Nastopili so s kar 31-imi različnimi tekmovalci in na zaključni 
prireditvi 15. novembra so bili nagrajeni po kategorijah:

Tai Petrič (1. mesto),
Simon Kočevar (2. mesto),
Lea Modec (5. mesto) in Lien Petrič (6. mesto).

Ples
Sredi novembra je potekal Svetovni hip hop pokal v Laškem.
 Hip hop mala skupina POWER CREW je zasedla odlično
3. mesto.
Nuša Ožbolt in Jure Grl sta prav tako zasedla fantastično
3. mesto, Jure pa v finalu 6. mesto.
Odlične so bile tudi solistke: Ema Marija Strle 10. mesto, Maruša 
Juvančič 13. mesto, Eneja Podržaj Jagodic 15. mesto, Vita Rajk 
20. mesto in Lučka Štefančič 21. mesto.
Nastop v Laškem je bil Nušin in Juretov »labodji spev« v Plesnem 
klubu Evora, čakajo ju novi izzivi na plesnem področju - Nušo v Pleni 
šoli Bolero, Jure pa ostaja malo skrivnosten.

Aljaž Urbiha, eden redkih trenerjev western 
konj v Sloveniji, ki si uspešno utira pot med 
najboljšimi preko državne meje. 

• Ples-svetovno prvenstvo v Laškem
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Lokostrelstvo
Dvoranskega pokala v Ajdovščini v drugi polovici novem-
bra se je udeležilo 9 tekmovalcev iz DLLL Snežniška Diana. 
Tekmovali so z golim, ukrivljenim, dolgim in sestavljenim 
lokom in dosegli odlične rezultate:
ANA TOMEC 1.m, BORIS KRAŠEVEC 1.m,
ANŽE PUNGARTNIK 1.m, KOMIDAR TILEN 2.m,
LUKAS TURK JOSIĆ 2.m, EMA PREMERL 3.m,
ANA KAJA PREMERL 6.m, DANIJEL UJČIČ 4.m
in NIKOLAJ KOMIDAR 11.m.

ALJAŽ BRENK, je v istem vikendu tekmoval na tek-
mi GT OPEN LUKSEMBURG in pristal na odličnem 
9.mestu v svoji kategoriji.

Trener Borislav Valjan je ponovno oblekel sodniške čevlje 
in na prizorišče prišel prvi in zadnji odšel. Najmlajši člani 

• Borislav in Niko z mladimi tekmovalci• najboljši v Varaždinu

so ponovno pokazali svojo vztrajnost, talent in izkupiček 
vseh treningov prevesili v rezultate.

Odlično pa so se uvrstili tudi na MEDNARODNEM WA 
STAR TURNIRJU v Varaždinu, 26. novembra. Gre za ob-
sežno tekmo, kjer tekmovalci v istem dnevu odstreljajo 2 
tekmi, katerih seštevek se združi. Dvojna koncentracija, 
dvojni napor, dvojna preizkušnja, tako za telo kot tisto, kar 
dober lokostrelec potrebuje v glavi... Ogromno kondicije 
in iskanje ravnovesja, da se umiri ves adrenalin in željo po 
rezultatih obrne v notranji mir. Mir, iz katerega se lokost-
relec fokusira na lok, tarčo in zaupanje v samega sebe.
Njihove uvrstitve:
ALJAŽ BRENK 1.m, LUKAS TURK JOSIĆ 2.m,
ANŽE PUNGARTNIK 3.m in BORIS KRAŠEVEC 4.m.

MIŠICE SO MLADOST
Mišica potrebuje redno gibanje, da se ohranja in obstaja. 
Z vsakim daljšim mirovanjem, mišica hitro izgublja svojo 
moč, gibljivost in volumen. Če negibanje postane navada, 
mišice dobesedno izginejo, v telesu ostane samo še kost, 
koža, maščobno tkivo in to je alarm za razvoj mnogih 
bolezni, težav, bolečin, pospešeno staranje,.
Le aktivne mišice prehranjujejo, prekrvavijo notranje 
organe, okolišna tkiva. Npr. kostno tkivo ostane zdravo 
čvrsto trdno zaradi mišičnega delovanja, sklepi ostajajo 
normalno mazljivi in gibljivi. Limfna tekočina se pretaka 
večinoma s pomočjo mišičnega gibanja in z mišičnem 
ogrevanjem telesa se limfa bolje čisti, pretaka. Zdrava, 
pretočna limfa, pa pomeni močan imunski sistem, lepa, 
mladostna koža, dobra prebava. Ker je koža na obrazu 
neposredno pritrjena na mišice obraza, trening obraznih 
mišic vzdržuje lifting obraza, preprečuje gubice, ohranja 
mladostno svežino kože in videz obraza. 
Mišica se razvija, raste, krepi, razteza z naporom, kar 
lahko pomeni stres za telo. Če želiš napredovati v svoji 

mišični sposobnosti, je treba mišice do neke stopnje 
utruditi, celo natrgati, da se potem v času počitka zgradi, 
zaceli, zraste. Včasih pa je življenje že brez telovadbe zelo 
stresno, takrat se priporoča zmerno gibanje in nežno raz-

tezanje. Tak način gibanja umirja, 
sprošča telo, živčevje se preklopi 
na parasimpatično delovanje, 
kar pomeni da telo po taki vadbi 
preide v globoko regeneracijo 
vseh celic.

Prijavo lahko pošlješ na helbavec@gmail.com ali 
pokličeš na mobi Helena 031 287 276.
Uživaj v gibanju.

DobrodošeI/la na Pilates, 
kjer lahko redno vsako sredo 
ob 19.00 v dvorani Medgen 
Gaber vadiš, pregibaš vse 
svoje mišice. 
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Tatjana Leskovec, Simona Lunka

Eksperimentalni projekt B-rin
Vrtec Polhek in Osnovna šola heroja 
Janeza Hribarja Stari trg pri Ložu sta 
vključena v projekt »Eksperimental-
ni projekti – celovit razvoj digitalnih 
kompetenc in temeljnih znanj raču-
nalništva in informatike« – B-RIN“, v 
okviru katerega poteka razvojno-ra-
ziskovalno delo s področja temeljnih 
znanj računalništva in informatike. 
Namen projekta je dvig temeljnih 
znanj RIN učečih se z uvajanjem 
inovativnih pristopov ter uporabo 
sodobnih digitalnih orodij. 

Letos v projektu sodelujejo učenci 1. 
razreda iz Iga vasi in Starega trga ter 
oddelek vrtca Modri Polhki. Dejav-
nosti v sklopu projekta potekajo 
pod vodstvom vzgojiteljic Tatjane 
Leskovec, Valerije Škrbec in Erike 
Komidar ter učiteljic Helene Novak 
Obreza, Jane Kraševec in Simone 
Lunka. Članica razvojne skupine 
projekta je tudi ravnateljica Nataša 
Vesel Plos.

Zadnji teden v mesecu novembru in 
prvi teden decembra so se otroci iz 
skupine Modri Polhki in prvošolci 
podali na igrivo potovanje v svet 
računalniških sistemov in spoznavali 
razvoj digitalnih naprav. Odkrivali 
so različne vrste naprav ter njihovo 

evolucijo skozi čas, s poudarkom 
na interakciji med zabavo in izo-
braževanjem. Raziskovali so skriv-
nosti algoritmov in programiranja 
skozi pustolovščino v ustanovi. Ob 
kuhanju čaja na štedilniku in avto-
matu so spoznali praktičen pristop 
k učenju algoritmov, kar zagotavlja 
razumevanje programiranja v vsak-
danjem življenju.

 Najbolj so uživali v igralnih kotičkih 
“Pri nas doma“, “Pri zdravniku” in “V 
trgovini”, saj je dejavnost združevala 
igro in učenje. Otroci so se preko 
simbolne igre vživeli v dano situacijo 
in prevzemali različne vloge ter preiz-
kušali ponujene naprave.

 

Miklavž, kakor pri nas imenujemo 
svetega Nikolaja, je gotovo eden 
najbolj priljubljenih svetnikov. S 
posebnim veseljem ga pričakuje-
jo otroci, ko na večer pred svojim 
godom hodi okrog in jim prinaša 
darove - pridne nagrajuje, poredne pa 
prepusti kaznim svojih spremljeval-
cev, parkeljnov. 
Že tradicionalno se na naši šoli 
vsako leto 6. decembra zberemo na 
novoletnih delavnicah, kjer učenci s 
pomočjo svojih mentoric izdelujemo 
razne izdelke za božično-novoletni 
bazar. 

Tudi letos smo pridno ustvarjali: 
dišeče svečke in balzam za ustnice, 

v praznični pekarni so pekli peci-
vo, izdelovali smo okrasne lesene 
svečke, praznični nakit, okraske za 
novoletno jelko, praznične cvetlične 
lončke, okraske iz naravnega ma-
teriala, okrasne kapice iz volne in 
božične angelce. Magični publicisti pa 
smo vse dogajanje fotodokumentirali 
in opisali.

Izdelke smo na decembrskih govor-
ilnih urah in na božično-novoletnem 
bazarju zamenjali za prostovoljne 
prispevke. Denar, ki smo ga zbrali, je 
namenjen šolskemu skladu. 

TRADICIONALNE
NOVOLETNE DELAVNICE

Ana Marija in Nastja,
magični publicistki
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Simona Lunka

KO-DI-RAM: Digitalne 
kompetence in računalniško 
mišljenje
Na Javnem razpisu za sofinanciran-
je usposabljanj otrok in mladih za 
krepitev digitalnih kompetenc ter 
spodbujanje in promocijo nara-
voslovnih in tehniških poklicev, ki 
ga razpisuje Ministrstvo za digitalno 
preobrazbo, je bil podprt tudi projekt 
KO-DI-RAM digitalne kompetence in 
računalniško mišljenje.

Naša šola se je aktivno vključila v 
ta projekt v sodelovanju s partnerji 
Zavod 404, Fakulteta za računalništ-
vo in informatiko ter Fakulteta za 
matematiko in fiziko. Vključenih je 
bilo 23 učenk in učencev od 4. do 9. 
razreda, ki so pod vodstvom učitel-
jic Simone Lunka in Jane Kraševec 
sodelovali v različnih dejavnostih.

Projekt je bil zastavljen kot serija 
delavnic, kjer so mladi razvijali ali 
nadgrajevali svoje digitalne kom-
petence. Vsebina delavnic je bila 
prilagojena starostnim skupinam in 
predznanju udeležencev, usmerjena 
pa k ustvarjanju pozitivne učne iz-
kušnje, ki spodbuja mlade k samosto-
jnemu raziskovanju in soustvarjanju 
digitalnega sveta.

Vsebinsko je 22-urni program zaje-
mal predvsem kompetence program-
iranja na različnih nivojih, vključno z 
računalniškim mišljenjem, program-
iranjem v različnih okoljih in jezikih 
ter praktičnim delom. Tematika 
delavnic je bila povezana tudi z digi-
talno varnostjo in netiketo (digitalni 
bonton). Udeleženci so se pripravljali 
na tekmovanji Bober in Pišek; prvega 
so že izvedli v novembru, za drugega 
pa smo pripravili simulacijo. Obe tek-
movanji veljata za največji nacionalni 
tekmovanji na področju programi-
ranja in računalniškega mišljenja.

Program je zajemal različne digitalne 
kompetence v vseh vsebinskih sklo-
pih. Udeleženci so se urili v iskanju 
podatkov in informacij ter presojanju 

njihove verodostojnosti in kakovosti. 
Sodelovali so pri reševanju izzivov, s 
katerimi se vsakodnevno srečujemo 
pri delu z digitalnimi orodji, tako z 
vidika varnosti kot tudi uporabe teh 
orodij ter reševanja tehničnih težav. 
Spoznali so delovanje sistemov z 
umetno inteligenco, kritično preso-
jali interakcije s tovrstnimi sistemi 

in jih tudi sami preizkusili. Delavnica 
o varnosti na spletu je udeležence 
opolnomočila za premišljeno digi-
talno sodelovanje in ustvarjanje.

Cilj projekta KO-DI-RAM je bil vzga-
janje uporabnikov za prepoznavanje 
prednosti digitalnih tehnologij ter 
spodbujanje samostojnega aktivnega 
izobraževanja. S tem ne le prepreču-
jemo digitalno izključenost, ampak 
soustvarjamo zagovornike družbe 
znanja - Družbe 5.0.

 

Ograja
• FOTOGRAFIJA MILAN 

PREDOVIČ
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TRADICIONALNI SLOVENSKI ZAJTRK

Tatjana Leskovec

V petek, 17. novembra 2023, je tako 
kot v vseh vrtcih po Sloveniji tudi 
v našem zadišalo po svežem kruhu 
in domačem mleku. Pridružili smo 
se vseslovenski akciji, imenovani 
Tradicionalni slovenski zajtrk. Slogan 
letošnje akcije je bil
»Kruh za zajtrk – super dan!«.

Na mize smo za zajtrk tako dobili 
kruh, maslo, med, mleko in jabol-
ka. Vsa živila smo kupili pri loka-
lnih kmetih, s čimer smo poudarili 
pomembnost kratkih dobavnih verig 
živil in podpore lokalnih kmetov oz. 
pridelovalcev živil. Kruh pa so nam 
spekla pridna dekleta in žene loka-
lnega društva Ostrnice. 

Na zajtrk smo ta dan povabili g. župa-
na Matjaža Antončiča ter predstavni-
co Občine Danico Zrim. Na stojnici 
v pritličju vrtca pa smo na zajtrk 
povabili tudi starše otrok. 

V tednu Tradicionalnega slovenskega 

zajtrka smo otrokom ponudili jedilnik 

v duhu slovenske hrane. To pomeni, da 

je bilo kosilo v tem tednu bolj domače, 

slovensko, tradicionalno. 

Zahvaljujemo se vsem, ki so 
kakorkoli prispevali k izpeljavi 
Tradicionalnega slovenskega 
zajtrka.

V letošnjem koledarskem letu, torej v 
letu 2023, smo iz šolskega sklada:

• sofinancirali bivanje učencev
v CŠOD; 

•sofinancirali plačilo vaditeljev
zimske šole v naravi na Rogli;

•delno sofinancirali prevoz učencev
5. razreda v letno šolo v naravi v 
Portorož;

•dvakrat financirali stroške
avtobusnega prevoza za pred-
stavitev na sejmu Turizmu pomaga 
lastna glava;

•financirali stroške avtobusnega
prevoza na revijo PZ v Novi vasi;

• sofinancirali nagradni izlet za Zlate
bralce;

• za potrebe učencev kupili novo
smučarsko opremo. 

Ker je stroškov veliko, vas ob tej 
priložnosti prosimo, da del dohod-
nine za leto 2023 namenite kot 
donacijo Šolskemu skladu OŠ heroja 
Janeza Hribarja in Vrtca Polhek.
V zakonu je določeno, da se 
šolskemu skladu oz. skladu vrtca 
lahko nameni največ do 0,3 % od-
merjene dohodnine.
Učenci so že prejeli obrazec za don-
acijo dela dohodnine s podatki naše 
šole. Če ga želi še kdo, naj kontakti-
ra šolo.

Vsem in vsakemu posebej se zahval-
jujemo, da nas podpirate. Le z vašo 
pomočjo lahko šolski sklad nemote-
no in dobro deluje.

Želimo vam srečno, veselo, zdravo 
in optimizma polno leto 2024.

člani Upravnega odbora šolskega 
sklada

POROČILO ŠOLSKEGA 
SKLADA OŠ HEROJA 
JANEZA HRIBARJA
STARI TRG PRI LOŽU
ZA LETO 2023

Dejavnost šolskega sklada je prido-
bivanje finančnih sredstev z donaci-
jami sponzorjev, staršev, občanov in 
drugih virov. Za poslovanje šolskega 
sklada skrbi Upravni odbor šolskega 
sklada, ki je sestavljen iz treh pred-
stavnikov šole in treh predstavnikov 
staršev v skladu s Poslovnikom o 
delu šolskega sklada.

Namen sklada je pomoč učencem 
iz socialno šibkega okolja ter finan-
ciranje dejavnosti posameznega 
razreda, ki niso sestavni del izo-
braževalnega programa oz. se ne 
financirajo iz javnih sredstev, kot 
so nakup nadstandardne opreme, 
zviševanje standarda pouka in 
podobno.
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Gašper Modic
Predsednik DLKJ

Dober obisk
Križne jame

• FOTOGRAFIJA PETER GEDEI

Križna jama ima že zadnjih par let 
zadovoljiv obisk. V letošnjem letu 
je število obiskovalcev že preseglo 
18.000 obiskovalcev, kar pomeni 
drugo najvišjo obiskanost od kar se 
beležijo obiski v Križni jami. Največ 
obiskovalcev je Križno jamo zaenkrat 
še vedno obiskalo v letu 2019, vendar 
smo se številu obiskovalcev letos 
precej približali. Opazno se je pov-
ečalo število obiskovalcev iz tujine, 
katerih je bilo v letih 2021 in 2022, 
zaradi epidemije Covid-19 bistveno 
manj. Za razliko od preteklih dveh 
let (2021, 2022), ko je bila prisotna iz-
razita suša in je bilo potrebno zaradi 
pomanjkanja vode odpovedati daljše 
vodene čez celotno poletno sezono je 
bilo letos vode v jami dovolj, oziroma 
na določene dneve še preveč. Sploh 
izstopa kaotičen začetek avgusta, 
ko je bila voda v Križni jami tako 
visoka, da nekaj dni nismo mogli 
izvajati niti krajših ogledov, oziroma 
je odpadla vožnja s čolnom tudi po 
I. jezeru. Tako huda poplava se sredi 
poletja navadno pojavi v povprečju 
le enkrat na nekaj deset let. Zaradi 
neprestanih vremenskih sprememb 
bodo taki ekstremi postali stalnica in 
se bom nanje mogli navaditi, oziroma 
se jim prilagoditi. Večina obiskoval-
cev si ogleda krajši ogled z vožnjo po 
I. jezeru in krajši ogled z medvedjim 
rovom. Medtem, ko vodne dele jame 

obišče le omejeno število obiskoval-
cev (omejitev zaradi varovanja jame). 
Tehtnica števila obiskovalcev se je 
ponovno prevesila na stran tujih 
gostov, kateri predstavljajo 55% delež 
obiskovalcev. Večji delež gostov iz 
tujine so predstavljali obiskovalci iz 
Nemčije, Francije in Italije. Med prvih 
deset tujih držav si sledijo obiskov-
alci iz Češke, Nizozemske, Poljske, 
Belgije, Izraela, Madžarske in Španije. 
Skupno si je Križno jamo v preteklem 
letu ogledalo kar 59 različnih držav, 
oziroma obiskovalcev iz katerih so 
prihajali. Pred Križno jamo je čez celo 
leto delovala info točka, med polet-
nim časom pa je bil tam prisoten tudi 
informator, kateri je goste seznan-
jal z jamo in z vso ostalo okolico, 
aktivnostmi ter turistično ponudbo 

Notranjske in širše. Izpeljali smo tudi 
vse aktivnosti, katere smo imeli v 
načrtu (pohodi, čistilne akcije, dneve 
odprti vrat, srečanja). Pred Križno 
jamo smo glede na potrebe postavili 
tudi dva pasja boksa, katera služi-
ta pasjim ljubljenčkom v času, ko 
njihovi lastniki obiščejo Križno jamo. 
Ko nam čas dopušča raziskujemo tudi 
ostale jame v okolici in širše. Glede 
obiskanosti je Križna jama med na-
jbolj obiskanimi turističnimi točkami 
na Notranjskem in regiji ter tako 
močno prispeva k razvoju turizma na 
Notranjskem. Ekipa Križne jame si bo 
tudi v prihodnjih letih prizadevala, 
da na najboljši možen način pokaže 
lepote Križne jame tako domačinom 
kot tujim obiskovalcem.

Tudi letos smo se fantje in dekleta iz obeh enot VDC Postojna odpravi-
li na letovanje v Izolo. Bivali smo v Hotelu Delfin, od 16. do 19. oktobra. 
V ponedeljek zjutraj smo se z avtobusom odpeljali iz enote Cerknice, 
se ustavili v Postojni in pobrali še prijatelje iz Postojne ter se odpeljali 
v Izolo. V Izoli smo se kopali, dobro jedli, se sprehajali, plesali itd. Polni 
vtisov smo se vrnili domov. Glavna pohvala gre naši vodji letovan-
ja, Petri Poljšak in vsem ostalim zaposlenim, ki so nas spremljali na 
letovanju. Zahvala gre tudi županu Loške doline g. Matjažu Antončiču 
in županu Cerknice g. Marku Ruparju, ker sta nas finančno podprla, da 
smo letovanje lahko izvedli.

LETOVANJE VDC POSTOJNA

Tomaž Antončič,
uporabnik VDC Postojna, enota Cerknica
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Ida Turk, Tomaž Petrinčič, Andreja Buh

Na kratko iz Društva 
upokojencev Loška dolina

Letalo s skupino izletnikov • FOTO MILAN SLANŠEK

Predavatelj Mitja Palčič
• FOTO TOMAŽ PETRINČIČ

•DRUŠTVO UPOKOJ ENCEV LOŠKA DOLINA•

Izlet
Upokojenci Loške doline smo konec 
oktobra raziskali Belo krajino. 
Obiskali smo Belokranjski muzej in 
Metliško klet ter zaključili z okus-
nim kosilom. Vmes smo si ogledali 
tudi mesto Metlika in se v vasi Otok 
ustavili pri letalu DC – 3 dakota.
Nekdanja JLA je po letu 1953 imela 
v uporabi še 34 letal dakota DC-
3, prenehali pa so jih uporabljati 
leta 1976. Letalo, ki stoji streljaj od 
državne ceste Metlika – Črnomelj 
v Otoku, je bilo nazadnje v upora-
bi v transportni eskadrilji na za-
grebškem letališču Pleso, leta 1984 
pa so ga pripeljali na travnik, kjer 
je še danes. Letalo, ki meri v dolži-
no 20 metrov, razpon kril pa je 29 
metrov, je edini tovrstni ohranjeni 
primerek v Sloveniji in obiskovalce 
spominja na nekdanje partizans-
ko letališče, od koder so zavezniki 
med drugo svetovno vojno v Italijo 
prepeljali ranjene partizane, otroke, 
žene, starejše ljudi in več kakor 800 
zavezniških vojakov.

Predavanja
60 ur izobraževanj smo v organizaciji 
našega društva izvedli v letošnjem 
letu, s katerimi želimo opolnomočiti 
naše člane in druge starostnike v 
občini za čim dlje čim bolj samostoj-
no življenje. Digitalno izobraževanje 
je bilo v urah najobsežnejše.
Najbolj obiskano pa je bilo preda-
vanje na temo prometne varnosti. 
Predavatelj Mitja Palčič iz Generalne 
policijske uprave v Ljubljani je zelo 
profesionalno razložil nekaj tem s 
področja prometne varnosti - vožnja 
v krožnem križišču, reševalni pas 
na avto cesti, veljavnost in način 
podaljšanja vozniških dovoljenj. 
Predavanje je bilo zelo zanimivo, pa 
tudi sam predavatelj je teme podal 
na tako prijeten način, da smo brez 
težav poslušali dobro dve uri. 

Preko štirideset obiskovalcev 
predavanja je postavilo tudi veliko 
vprašanj, na katera so dobili odgov-
ore in posredovalo pobudo, da se na 
temo prometne varnosti še izvedejo 
podobna predavanja. Vprašanj in 
nejasnosti je še veliko, zakonodaja 
pa se spreminja hitreje, kot ji starejši 
lahko sledimo.

Mednarodni dan 
prostovoljstva
Letošnji mednarodni dan prosto-
voljstva 5. december smo skupaj z 
učenci OŠ in njihovimi mentorji ter 
dnevnimi obiskovalci Medgeneracijs-
kega centra počastili z izdelovanjem 
zahval prostovoljkam in prostovol-
jcem. Ročno izdelane zahvale smo 

Medgeneracijsko so bile zahvale hitro 
narejene • FOTO IDA TURK

Delo je narejeno, zahvale so v 
kuvertah naslovnikov • FOTO MARTINA 

MALNAR NOVAK
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priložili zahvali, ki jo je župan preko 
društev in drugih organizacij, kjer 
člani delajo prostovoljsko, naslovil 
na prostovoljke in prostovoljce, ki 
delujejo v naši občini.

Večer ljudski pesmi 
s pevkami iz Loške 
doline
Ljudska pesem se je v dolgi tradiciji 
razvijala, spreminjala, dopolnje-
vala. Poje o vsem: o domu, naravi, 
raznih poklicih, vojakih in borbah, 
o nabožnih vsebinah, o običajih. 
Ljudske pesmi so pripovedne, balade, 
romance, ljubezenske, mrliške in še 
in še. Lahko bi rekli, da nas je ljudska 
pesem z življenjskimi zgodbami tudi 
vzgajala in vodila skozi našo zgodovi-
no. Le prisluhniti ji je treba.
Tudi letos so nas Pevke in njihovi 
gosti iz Sodraške doline ter mladi 
harmonikar Matic Pavlič popeljali
v preteklost, k našim koreninam.
Lep večer so nam pripravili.

PLESNA SKUPINA MIGAJ MIGAJ je 
sodelovala na 5. festivalu Srebrnih 
plesnih skupin 1. decembra v Logat-
cu, v organizaciji Plesne skupine 
Domine. Zabaven, živahen in energije 
poln večer je v dobro voljo spravil 
veliko število obiskovalcev, pa tudi 
plesalce same. Strinjali smo se, da je 
ples eno samo veselje, ki razgiba telo 
in duha.

•DRUŠTVO UPOKOJ ENCEV LOŠKA DOLINA•

Na logaškem odru
• FOTO MILAN SLANŠEK

Podporniki in donatorji
DU Društvo upokojencev 
Loška dolina želi vsem 
svojim članicam in članom, 
podpornikom in donatorjem 
društva, prebivalcem domače 
občine in vam, ki berete te 
vrstice, sreče, zdravja in
veliko pozitivne energije
v letu 2014!

Zahvala
Da smo v Društvu upokojencev Loš-
ka dolina v letošnjem letu uspešno 
izpeljali vse načrtovane dogodke in 
aktivnosti gre zahvala tudi pod-
pornikom in donatorjem, ki so s 
finančnimi sredstvi, prostori, prak-
tičnimi izdelki in storitvami podprli 
delovanje našega društva.

Novoletni koncert

Nastop Pevk iz Loške doline ob 
spremljavi mladega harmonikarja 
Matica Pavliča iz Iga vasi. Zadnjo pesem so zapele skupaj tri generacije: otroci, njihovi 

starši ter Pevke ob instrumentalni spremljavi pod vodstvom 
Valerije Žabkar.

Nastop družinskega zbora
iz Sodražice pod vodstvom

Valerije Žabkar
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Lovski čuvaj Alen Lipovac in njegov sin Sergej 
sta vodila evidenco lova. Vsak lovec se mora 
pred jutranjim zborom vpisati na seznam 
udeležbe in imeti s seboj veljaven orožni list in 
lovsko izkaznico za tekoče leto. Sergej pravi, 
da bo tudi on lovec.
• FOTO JANE WEBER

•LOVCI•

Na logaškem odru
• FOTO MILAN SLANŠEK Jane Weber,

tajnik LD Babno Polje

Lov prijateljstva 
2023 v LD
Babno Polje

Jane Weber,

tajnik LD Babno Polje

V LD Babno Polje tudi 
v letu 2023 organizirali 
Tabor mladih

Lovsko družino Babno Polje trenutno vodi domačin Rajko 
Troha, ki ga številni bralci Obrha poznate tudi kot gozdarja. 
Na Lovu prijateljstva je nastopil v vlogi glavnega lovovod-
je. Slednji zahteva red in disciplino. Pomočniki lovovodje 
so bili Dragan Vasiljević, Alen Lipovac, Ivan Poje, Milorad 
Stojanović in Srečko Troha, vodja gonjačev pa je bili Peter 
Mlakar, ki v LD Babno Polje že dolga leta skrbi za kinologijo 
oziroma za zastopanost lovskih psov.
• FOTO JANE WEBER

desno: Zbor lovcev na Županovem 
lazu po prvem pogonu. Lovci morajo 
na skupnih lovih obvezno uporabljati 
odsevne trakove in telovnike. Lova 
prijateljstva se je tokrat udeležilo 
80 lovcev in gonjačev, v pogonu pa 
je sodelovalo tudi pet lovskih psov z 
opravljeno preizkušnjo za takšno delo. 
Psi veliko pripomorejo k uspehu lova.
• FOTO JANE WEBER

V lovski družini Babno Polje vsako leto konec novembra 
organiziramo Lov prijateljstva. Slednji je izjemno prilju-
bljen in se ga udeležijo tako domači lovci kot številni lovci 
iz domovine in tujine. Nanj pridejo celo lovci iz Avstrije, ki 
imajo do našega lovišča dobri dve uri vožnje. V letu 2023 
smo ta lov organizirali v nedeljo, 26. novembra, ko je bilo 
lepo in za lov tako rekoč idealno vreme, kljub malce slabši 
vremenski napovedi oblačnega vremena. Zbrali smo se 
pred lovskim domom na babnopoljski Farjovci in nato 
imeli dva pogona, prvega čez Telebačnik in drugega čez 
Beli vrh. Na koncu lova smo bili vsi zadovoljni. Vedno je 
najbolj pomembno, da se lov konča brez nezgode, pov-
ezane bodisi s hojo po težkem terenu bodisi z neodgovo-
rno uporabo lovskega orožja. Za nameček pa smo bili tudi 
pri samem lovu uspešni in smo imeli lep plen.

Splošno znano dejstvo je, da se čedalje manj mladih za-
nima za članstvo v zeleni bratovščini. Povprečna starost 
lovcev je iz leta v leto višja, zato se lovske družine po 
Sloveniji na različne načine trudijo pri mladini vzbuditi 
zanimanje za naravo in lovstvo. V lovski družini Babno 
Polje se tega zavedamo in smo zato v letu 2023 organi-
zirali že peti tridnevni lovski Tabor mladih pri koči na 
Županovem lazu (od 28.7.2023 do 30.7.2023). Namen tab-
ora je bil približati otrokom in mladini ter tudi navzočim 
staršem in skrbnikom poslanstvo in naravo dela slovens-
kega lovca. 
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Lov že dolgo ni več samo streljanje, zato s pripravo pro-
grama, za katerega skrbi gospodar naše LD - Bojan Mlakar 
s sodelavci, nimamo težav. Znotraj lovske družine imamo 
veliko projektov in nalog, a najdemo čas tudi za mlade. V 
letu 2023 se je tako tabora udeležilo 27 otrok z odraslimi 
spremljevalci. In vsem skupaj ni bilo dolgčas, saj smo pri-
pravili pester program predavanj in prikazov praktičnega 
dela v lovišču, navzoče pa smo seznanili tudi z gozdarst-
vom, lovsko kulinariko in podobnim. Otroci so dogajanje 
budno spremljali in se odzivali.
Zadnji dan tabora je ob petih zjutraj začelo močno deže-
vati, zato smo morali aktivnosti – udeleženci so spali v 
šotorih — prestaviti v lovsko kočo. Navzoči so se razšli z 
željo, da se tudi v letu 2024 srečamo v lepem lovišču naše 
lovske družine. Nekateri otroci so bili večkrat na taboru 
in so že začeli svoje očete spremljati na lovih in še posebej 
na skupnih lovih. Za našo prihodnost se lovci v LD Babno 
Polje ne bojimo. Človek je že dolgo lovec in še dolgo bo! 
Pomembno pa je, da se mladi dobro seznanijo z lovskimi 
običaji, nalogami v lovišču in nenazadnje z lovsko etiko. 
Vse to pa je zagotovilo za svetlo prihodnost babnopoljs-
kega in slovenskega lovstva.

• FOTO JANEZ ULE

•LOVCI•

•GASI LCI•

Dušan Poje
Predsednik, v imenu UO PGD Babno Polje

Povzetek leta
v PGD Babno 
Polje
• FOTOGRAFIJE BLANKA LIPOVAC, SIMON TROHA

IN ALENKA VEBER RIHTARJEVA.

Kot bi mignil smo prihiteli na konec 
še enega dinamičnega in uspešnega 
leta, ki nam je poleg vseh planiranih 
aktivnosti natrosil z marsikaterimi 
tudi nepričakovanimi dogodki.

Kot vsako gasilsko leto se je tudi 
naše začelo z občnim zborom, kjer 
smo bili izvoljeni v nov mandat z 
nekaterimi novimi člani UO gasils-
kega društva. V začetku leta smo bili 
prisotni na občnih zborih sosednjih 
društev, kjer smo si izmenjali veliko 
pomembnih izkušenj. Kakor je v 
navadi smo že zgodaj spomladi začeli 
z aktivnostmi in pripravami naših 
najmlajših članov. Udeležili smo 
se kviza v Starem trgu, v mesecu 
maju pa smo z enakimi zasedbami 
nastopili na gasilski orientaciji v Iga 
vasi. Tradicionalno smo se udeležili 

gasilske svete maše na god Sv. Florja-
na. Ob koncu meseca junija smo bili 
na srečanju na državni meji Babno 
Polje – Prezid. Z društvi iz sosednje 
Hrvaške sodelujemo že dolga leta.

Tekom sezone smo se udeležili, kar 
nekaj gasilskih parad ob visokih 
obletnicah gasilskih društev. V sep-
tembru smo člani društva sodelovali 
na taboru gasilske mladine, ki se je 
odvijal na Nadleškem polju.

Skozi celo leto smo nadaljevali s 
postopki nabave novega gasilskega 
vozila GVV1 izdelanega na ruskem 
podvozju GAZ Sadko Next s 4x4 

pogonom. Omenjeno vozilo smo v 
začetku septembra prevzeli in ga 
pripeljali v garažo domačega društ-
va. Z vozilom smo sodelovali tudi na 
raznih predstavitvah ter na dnevu 
odprtih vrat PGD Retje.

V naših prostorih smo gostili srečan-
je starejših gasilcev – veteranov. 
Obiskali so nas tovariši in tovarišice 
iz naše gasilske zveze ter delegati iz 
ostalih gasilskih zvez v notranjski 
regiji. V oktobru smo bili deležni 
obiska gasilcev veteranov iz GZ Vod-
ice, kateri so si ogledali naš gasilni 
dom in opremo. V letošnjem letu smo 
se okrepili tudi z znanjem, saj se je 
kar nekaj naših članov udeležilo izo-
braževanj in tečajev, kjer so pridobili 
še kako potrebno znanje za lažje in 
varnejše posredovanje na intervenci-
jah, katere so bile v iztekajočem letu 
pogoste.
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Aktivne so bile tudi gasilke članice, 
ki nam vedno priskočijo na pomoč pri 
organizaciji vseh dogajanj, pomagajo 
na gasilskih vajah in tudi pri svojih 
projektih niso mirovale. Oktobra so 
ob pomoči članov pripravile fo-
tografiranje za gasilski koledar in z 
zbiranjem sredstev bodo pripomogle 
k nabavi gasilske opreme. Z mladino 
so izdelovale voščilnice za dobrodel-
ni projekt »Mala pozornost za veliko 
veselje«.

V novembru smo v naših prostorih 
gostili predavanje na temo gasilcev 
zaupnikov, ki so ga organizirale član-
ice GZ Loška dolina.

Dela v prostorih novega gasilskega 
doma se še niso ustavila. Notranjost 
že dobiva končno podobo, čaka nas 
še ureditev okolice in priklop na 
javno infrastrukturo.

Aktivno se pripravljamo na organi-
zacijo naše 100-te obletnice društva, 
katero bomo proslavili v naslednjem 
letu, dne 29.6.2024, na katero vas 
vse lepo vabimo.

Za konec bi se rad zahvalil vsem 
vaščanom, ki nas podpirate, ne le s 
finančnimi sredstvi ampak nam tudi 
podate roko kadar potrebujemo vašo 
pomoč. Zahvala gre tudi občini Loška 
dolina, Gasilski zvezi Loška dolina ter 
vsem donatorjem, ki nam kakorkoli 
stojite ob strani, da lažje dosežemo 
zastavljene cilje, katerih ni malo.

Koledarje PGD Babno Polje 
lahko v zameno za prostovoljni 

prispevek 13€, dobite pri Kaji 
(031 255 011) in Mateji (031 659 
166) ali ga naročite preko e - 
pošte pgd.babnopolje@gmail.
com in tako podprete naše gasil-
ke in gasilce.

Vse dobro v novem letu, zdravja, 
notranjega miru, strpnosti do 
sočloveka in uresničitev želja 
želimo vsem vaščanom Babnega 
Polja, občanom Loške doline in 
vsem bralcem glasila Obrh.

V Medgeneracijskem centru Gaber 
smo praznično razpoloženi. 
Veseli december smo otvorili z 
izdelovanjem adventnih venčkov 
pod mentorstvom Tadeje Lekšan iz 
cvetličarne Zvezda, sledila bo praz-
nična peka piškotov z Jasno Lekan iz 
Lekančkovega butika, z obiskovalci 
medgeneracijskega centra pa smo že 
začeli okraševati prostore z zimsko in 
praznično dekoracijo, tako notri kot 
zunaj. Skupaj z učenci in učiteljicami 
OŠ heroja Janeza Hribarja, Društvom 
upokojencev ter v sodelovanju z 
Občino Loška dolina smo obeležili 5. 
december, dan prostovoljstva, tako 
da smo izdelali unikatne voščilnice, 

V DUHU BLIŽAJOČIH SE PRAZNIKOV V MEDGENERACIJSKEM CENTRU GABER

Špela Porok,
Medgeneracijski center Gaber

ki smo jih z županovo zahvalo razpo-
slali vsem prostovoljcem in prosto-
voljkam.

Z izdelovanjem različnih izdelkov 
se mrzlično pripravljamo tudi na 
božično-novoletni sejem, ki bo 16. 
decembra 2023. Skratka, v medgen-
eracijskem centru se trudimo, da 
vsem obiskovalcem ponujamo čim 
bolj raznolike dejavnosti, s katerimi 
bogatimo njihov vsakdan. Prav tako 
organiziramo razna predavanja in 
delavnice različnih vsebin za prido-
bitev novih znanj in širitev obzorij. 
Vsem, ki ste kakorkoli prispevali 
k obogatitvi našega dogajanja, se 

iskreno zahvaljujemo in se veselimo 
nadaljnjega sodelovanja. 

Vsi prav lepo vabljeni, da se nam 
pridružite na dnevnem druženju in s 
tem doprinesete k veselemu vzdušju 
ali pa nam mogoče pokažete kakš-
no svojo spretnost, sposobnost ali 
izdelek. Veseli bomo vsakega obiska!

Obenem pa vam strokovni 
sodelavki in obiskovalci Med-
generacijskega centra Gaber 
želimo mirne in srečne božič-
no-novoletne praznike, v novem 
letu 2024 pa obilo zdravja in 
osebnega zadovoljstva. 



34    • letnik 24 • december 2023 •
DRUŠTVA IN ZAVODI

Polona Klavžar in Matej Kržič

»UNESCO dediščina Snežnika – 
neuporabna za lokalno
prebivalstvo?«

V okviru Društva dolomitne lut-
ke smo pod mentorstvom Polone 
Klavžar izvedli študijski krožek 
z naslovom »UNESCO dediščina 
Snežnika – neuporabna za loka-
lno prebivalstvo?« Raziskovanja 
in druženja v okviru krožka so se 
udeležili prebivalci občine Loš-
ka dolina in Cerknica. Po metodi 
delovanja študijskih krožkov smo 
skupaj določili cilje in vsebine, ki 
smo jih raziskovali ter tudi razdelili 
naloge med člani. Začetne ure krožka 
smo pregledali dostopno literaturo, 
knjige in objave v medijih za območ-
je Snežnika in UNESCO dediščine. 
Snežnik smo vzeli pod drobnogled 
tako s stališča zgodovine, geografije, 
kot tudi kulturne krajine, ki se je na 
njem spreminjala skozi tisočletja. 
Naše ugotovitve, da je Snežnik gora, s 
katero so bili v preteklosti na različne 
načine najbolj povezani domačini iz 
občine Loška dolina, ki se je v zač-
etku 20. stoletja imenovala »Dolina 
pod Snežnikom« smo preverili tudi 
v sedanjosti. Izvedli smo ankete in 
intervjuje z domačini. Rezultat nas 
je presenetil, saj večina prebival-
cev Snežnik pozna slabo, oziroma 
pozna večinoma le 2 planinski poti 
na njegov vrh, večina je celo bila na 
Snežniku nazadnje na športnem 
dnevu v osnovni šoli. Da je že od leta 
2017 zaščiten kot lokacija UNESCO 
svetovne dediščine vedo le posa-
mezniki. Da bi kdo pomislil, kako 
pomembno je to imenovanje in da bi 
lahko omogočilo nekaj delovnih mest 
v občini ter dodaten denar za razvoj 
občine in ohranjanje poselitve pa je 
znanstvena fantastika. 
Kompleksnost Snežnika kot ded-
iščine narave in kulturne krajine nam 
je najbolj prišla do živega in se nas 
dotaknila na terenskih raziskavah na 
njegovem višjem predelu, od nad-
morske višine 1.300 metrov do vrha. 

Tam smo doživljali raznolikost njego-
vega živeža in nežive narave ter tudi 
vplive, ki jih je imelo in jih še ima 
človekovo delovanje na njegov videz 
(od časov pašništva, oglarstva, preko 
gozdarstva in vojaškega delovanja v 
času Rapalske meje). 
Vrhunec našega druženja je bil inter-
pretacijski pohod, ki smo ga prip-

ravili, trasirali in za domačine izvedli 
ob zaključku krožka. Odzivi s strani 
udeležencev so bili pozitivni, zato 
bomo pohod ponovili tudi v nasledn-
jem letu.

Kraško ledeniška oblika

Raziskovanje Snežnika

Interpretacijski sprehod

• FOTO ARHIV DL

Tektonska oblika

Izvedbo krožka je 
sofinanciralo Ministrstvo za 
vzgojo in izobraževanje RS
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BOŽIČKI MEDENJAKI

Zima je pokazala svoje zobe. 
To je obdobje, ko se lahko več 
posvetimo ročnim delom. Eno 
izmed teh je lahko tudi tkanje. 
Tkalstvo je bilo nekoč poleg 
lončarstva najpomembnejša 
domača obrt v Sloveniji. Tehnika 
tkanja je univerzalna, zelo pa se 
razlikujejo orodja in stroji, na 
katerih se tke. 

Osnovno orodje za tkanje so statve. 
V preteklosti so tkali večinoma v 
zimskem času, kdor ni imel zemlje za 
preživljanje, tudi celo leto. V glavnem 

so tkale ženske, moški so jim poma-
gale pri napeljevanju niti na statve. 

Tkanje platna doma, predvsem iz 
lanu, je z razvojem industrije tkanin 
začelo zamirati v drugi polovici 19. 
stoletja. Po meni znanih podatkih 
je bila v naši okolici zadnja tkals-
ka družina doma v Retjah in sicer 
družina Debeljakovih, po domače pri 
Zajčih, kamor so naše babice nosile 
tkat laneno blago – platno še po 
drugi vojni. Zadnja znana izdelovalka 
tkanih trakov pa je bila Neža Kočevar 
(roj. Ule) po domače Ohančkova iz 
Podloža. Tja se je primožila iz Goriči. 
V njeni doti je bila tudi tkalska 
deščica in znanje izdelovanja oprt. 
Tradicijo tkanja se skupaj z Lidijo 
Avsec iz Knežje Njive učiva zadnja 
tri leta. Študijski krožek pa je ravno 

pravšnja oblika in način kako svoje 
pridobljeno znanje lahko predajava 
tudi naprej. Prostori Medgeneracijske-
ga centra v Starem trgu nam odlično 
služijo v ta namen.
Kako uspešne sva pri sovjem početju 
predajanja tkalskega znanja presodite 
sami z ogledom barvitih kolažev, ki so 
nastali spontano med delovanja zadn-
jega Študijskega krožka pod naslovom 
»Preplet niti«.

Pod fotografije uporabljene v kolažih 
se podpiševa: Mario Žnidaršič in Janja 
Urbiha ali so iz zibrke Pixabay. 

Šale smo izdelale rokodelke:
Ivana Prevec, Valentina K. Levec,
Tanja F. Gorše , Zlatka Turk, Anka 
Špeh, Lidija Avsec in Janja Urbiha 

Pripis: modeli nismo nujno tudi 
avtorice prikazanih šalov

Jasna Lekan

Lekančkov butik
75 g masla
50 g sladkorja
250 g medu
Stopimo, ohladimo, dodamo vanilij sladkor in 1 celo jajce.

V drugi posodi zmešamo 220 g moke, dišave za medenjake, 
žličko pecilnega praška in ščepec soli.

Združimo obe masi in zamesimo medeno testo.
V hladilniku naj počiva eno uro.
Z modelčkom oblikujemo srčke in jih spečemo v pečici
na 180 stopinjah Celzija.

Okrasimo jih s sladkorjem v prahu in limoninim sokom, ki mu 
dodamo rdečo barvo.

Dober tek!

•KULINARI KA•

Janja Urbiha,
mentorica študijskih krožkov

Tkanje



36    • letnik 24 • december 2023 •

KAJ JE NA FOTOGRAFIJI 
TOKRAT?
Tokrat iščemo narečni izraz
za krompirjeve olupke.

Vaše odgovore nam pošljite na naslov

uredništva (preko dopisnice ali maila)

do 5. 2. 2024.

Tudi tokrat bomo med 
pravilnimi odgovori izžrebali 
nekoga, ki bo prejel majico 
projekta LIFE Lynx.

Janja Urbiha – Kozarka

 DOBRO JE VEDETI

KAJ JE NA FOTOGRAFIJI?
Pravilen odgovor na vprašanje

v prejšnji številki je kopáča. 
Orodje podobno vilam, s štirimi, pod pravim kotom 

zakrivljenimi roglji. Kopača je namenjena čisto 

specifičnemu opravilu – ročnemu raztovarjanju 

hlevskega gnoja iz voza na tla oz. na njivo. Pri tem 

so nastale gnojne gomile. Danes že zelo redko 

opažen prizor. Starejši pa se zagotovo še spomnite 

specifičnega vonja ob tem opravilu in tople vlage,

ki se je dvigala iz sveže napravljenih gomil. • FOTO: JANJA URBIHA

Nagrado – projektno majico LIFE Lynx – za pravilen 
odgovor prejme Tomaž Bavec, Kozarišče 61,
1386 Stari trg pri Ložu.

Napisal nam je: KOPAČA. Zapomnil sem si jo za celo 
življenje!

Več na to temo lahko najdete tudi na:

https://pounkufr.si/
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Ines Prevec,
dipl. m. s., vodja NMP ambulante ZD Cerknica

Splošne informacije
o nujni medicinski
pomoči Cerknica

Prednost PPO je ta, da so blizu 
bolnikom, zato lahko hitro ukrepajo – 
sosedje, sovaščani. 
Prvi posredovalec je lahko vsak, ki 
je starejši od 18 let in je pripravljen 
pristopiti na pomoč.
Nosilci PPO pa so po Sloveniji 
večinoma gasilci ali člani drugih 
služb, saj že imajo predhodno znanje 
in dovršen sistem obveščanja.
Slovenski reanimacijski svet, ki 
deluje znotraj Slovenskega združenja 
za urgentno medicino, je zato 
pripravil usposabljanje kandidatov za 
PPO, ki bo enotno za vso Slovenijo.

USPOSABLJANJE PRVIH 
POSREDOVALCEV
1. Za področje občin Cerknica, Loška 
dolina in Bloke se usposabljanja 
izvajajo v Zdravstvenem domu 
Cerknica, po dogovoru pa tudi v 
matični občini.

2. Tečaj traja 10 ur, in sicer 2 dneva po 
5 ur (večinoma v popoldanskem času).

• NMP OSEBJE 

desno: Tekmovanje 
prvih posredovalcev
v Cerknici 2023 

Uporaba avtomatskega 
defibrilatorja – AED
• OSEBNI ARHIV

 

• NRV 

Izvenbolnišnična služba NMP 
Cerknica obratuje vse dni v 
letu, 24 ur na dan in v sestavi 
zdravnika specialista družinske 
ali splošne medicine, diplo-
mirane medicinske sestre in 
reševalca.

NMP Cerknica pokriva območje treh 
občin – Cerknica, Loška dolina in 
Bloke, skupno 483 km2 zelo razsel-
jene površine s 17.040 prebivalci. Za 
tolikšno področje imamo za nujne 
prevoze na voljo samo eno NRV, 
s katerim izven delovnega časa 
prevažamo tudi nenujne prevoze.

Od najbližjega urgentnega centra 
smo oddaljeni najmanj 42,9 km 
(Unec) in največ 76,8 km (Babno 
Polje), kar pomeni najmanj 20 min in 
največ 45 min nujne vožnje v normal-
nih pogojih.

Dostopni čas do obolele/poškodo-
vane osebe in oddaljenost najbližje 
bolnišnice močno vpliva na ugoden 
izid nujne intervencije.

PRIKLJUČITEV NMP 
CERKNICA K DISPEČERSKI 
SLUŽBI ZDRAVSTVA

1. decembra 2023 se je naša služba 
priključila k DSZ. 

Namen ustanovitve DSZ je:

1. zagotoviti enako dostopnost do 
NMP, nujnih, nenujnih in sanitetnih 
prevozov pacientov na območju 
celotne države,

2. izboljšati kakovost storitev NMP 
in posledično dolgoročno preživetje, 
kakovost preživetja v primerih izven-
bolnišničnega zastoja srca in drugih 
življenjsko ogrožajočih stanjih,

3. racionalizirati delovanje NMP, nu-
jnih, nenujnih in sanitetnih prevozov 
pacientov,

4. izboljšati pripravljenost zdravstva 

za delovanje v primeru posebnih 
oziroma izrednih dogodkov, npr. 
množičnih nesreč.
Sama organizacija službe in sestava 
ekipe NMP Cerknica se ni spremenila. 
Spremenjen je le režim proženja prve 
pomoči!

POTEK KLICA NA POMOČ

1. Vaš klic na tel. št. 112 bo sprejel 
Regijski center Postojna, ki bo želel 
pridobiti vaše osebne podatke (ime 
in priimek, naslov oz. kraj nahajanja, 
telefonsko številko) in izvedeti, kakš-
no pomoč potrebujete.

2. Regijski center Postojna bo vaš klic 
prevezal na DSZ, kjer se bo z vami 
pogovarjal zdravstveni dispečer. S 
pomočjo strukturiranih vprašanj bo 
pridobil informacije, ki so potrebne 
za določitev stopnje nujnosti vašega 
stanja, in na podlagi le-teh določil 
najustreznejšo zdravstveno oskrbo 
– bodisi prožil ekipo NMP, odredil 
posvet z zdravnikom po telefonu, 
hišni obisk ali pa vas napotil do us-
trezne pomoči, ki ne vključuje NMP.

3. V primeru življenjsko ogrožajočega 
stanja bo zdravstveni dispečer z vami 
na telefonski liniji vse do prihoda 
NMP in vam z napotki nudil podporo 
pri prvi pomoči, ki jo boste izvajali 
sami. 

Obsežne informacije o
poškodovancu ali obolelem
nam bistveno olajšajo potek 
intervencije.

SKUPAJ REŠUJMO
ŽIVLJENJA – SISTEM
PRVIH POSREDOVALCEV

Namen sistema PPO je izboljša-
ti preživetje oseb z nenadnim 
srčnim zastojem, tujkom v 
dihalih ali obilnejšo krvavitvi-
jo. Bolnikom še pred prihodom 
ekipe NMP ali drugih reševalnih 
služb nudijo pravilno pomoč. 
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3. Pred tečajem vsi prijavljeni 
dobijo priročnik za pripravo na 
usposabljanje.

4. Pomembno je, da teorijo obvladate 
pred udeležitvijo na tečaju. Na 
usposabljanju teorijo le preletimo in 
razrešimo nejasnosti ter vprašanja. 
Poudarek usposabljanja je na 
praktičnem delu.
Na tečaj se lahko prijavite na e-mail 
naslovu prvi.posredovalci@zd-
cerknica.si. Ob prijavi obvezno 
navedite vašo kontaktno 
številko, e-mail naslov in datum 
tečaja, na katerega se prijavljate. 
Naslednji tečaj bo 22. marca 2024 
(16.30–21.30) in 23. marca 2024 
(8.00–13.00). Dodatni termini bodo 
razpisani glede na povpraševanje in 
število prijavljenih.
Zaradi že prej omenjenih specifičnih 
lastnosti terena, ki ga pokriva NMP 
Cerknica, je bistveno, da se na našem 
območju vzpostavi dobro delujoča 
mreža prvih posredovalcev. 

PRIMERI DOBRE PRAKSE
V občinah Bloke in Cerknica imamo 
to mrežo že dobro izpopolnjeno in z 
njimi že več let uspešno sodelujemo. 
V zadnjih treh mesecih so PPO AED 

Cerknica in AED Bloke z ekipo NMP 
Cerknica sodelovali večkrat, in sicer:

1. 1. septembra 2023 ob 23.32 
se je v naselju Sveta Trojica v 
stanovanjskem objektu nahajala 
neodzivna oseba. Posredovali so 
PPO skupine AED Bloke, ki so osebo 
reanimirali s pomočjo defibrilatorja. 
Reševalci NMP Ribnica so nenadno 
obolelo osebo dokončno oskrbeli in 
prepeljali na nadaljnje zdravljenje v 
UKC Ljubljana.

2. 18. oktobra 2023 ob 7.30 smo prejeli 
zahtevo za pomoč PPO v Begunjah 
pri Cerknici. Posredovala sta člana 
ekipe AED Cerknica A in nudila 
pomoč oboleli osebi do prihoda NMP 
Cerknica. Oživljanje je bilo uspešno. 
Obolela oseba je bila prepeljana na 
nadaljnje zdravljenje v UKC Ljubljana.

3. 18. oktobra 2023 ob 17.57 smo 
bili obveščeni o neodzivni osebi v 
stanovanjskem naselju Cajnarje, 
občina Cerknica. Na intervencijo je 
izvozila ekipa AED Cerknica A, ki je 
pričela z nudenjem prve pomoči, po 
prihodu NMP Cerknica pa pomagala 
pri oskrbi in prenosu. Oseba je bila 
prepeljana na nadaljnje zdravljenje v 
UKC Ljubljana.

4. 22. novembra 2023 ob 11.26 smo 
dobili zaprosilo za aktivacijo ekipe 
AED Bloke na lokacijo v Novi vasi. 
Ekipa AED Bloke je obolelo osebo 
oživljala in nudila pomoč pri prenosu 
v reševalno vozilo. Oživljanje je 
bilo uspešno. Obolela oseba je bila 
pripeljana na nadaljnje zdravljenje v 
UKC Ljubljana.

5. 28. novembra 2023 ob 6.35 je 
na Kebetovi ulici v Cerknici član 
skupine PPO AED Cerknica A nudil 
pomoč ekipi NMP Cerknica pri oskrbi 
obolele osebe.

V občini Loška dolina mreže prvih 
posredovalcev še nimamo, v začetku 
leta 2024 pa se obetajo pozitivne 
spremembe. K PPO občine Loška 
dolina se lahko priključi vsak, ki želi 
pripomoči k boljšemu preživetju 
svojcev, prijateljev in sovaščanov.  

Če se nam želite pridružiti in 
živite na območju občine Loška 
dolina, smo vam za prijavo in 
dodatne informacije na voljo
po e-mailu
prviposredovalci.ld@gmail.com.

zaznamuje za vse življenje. Poleg 
tega pa tudi moti živali in onesnažuje 
okolje.

Upoštevajte torej zakonska določila 
glede uporabe. Najpogosteje namreč 
do poškodb, kot so opekline, 
raztrganine rok, poškodbe oči ipd., 
pride prav zaradi eksperimentiranja 
s pirotehničnimi snovmi, 
neodgovornosti posameznika in 
neupoštevanja navodil proizvajalca.

Nekateri posamezniki se ne morejo 
upreti uporabi pirotehnike. Če ste 
med njimi, pirotehnične izdelke 
uporabljajte vsaj varno in uvidevno. 
Torej tako, da to drugih ne moti 
in ne ogroža, ter ob upoštevanju 

Veseli december in pirotehnika.
Praznično vzdušje si lahko pričarate tudi 
brez nevarnega in nadležnega pokanja!
• VIR: POLICIJA (HTTPS:// WWW.POLICIJA.SI/)

Pred prihajajočimi božično-
novoletnimi prazniki tudi letos 
opozarjamo na varno in uvidevno 
uporabo pirotehnike, s čimer želimo 
zmanjšati tako število telesnih 
poškodb kot različnih kršitev. Če 
se jim torej že ne morete upreti, 
pirotehnične izdelke uporabljajte vsaj 
previdno in odgovorno. To pomeni 
tako, da pri tem ne boste ogroženi ter 
da ne boste ogrožali in motili drugih.

Policisti pozivamo k previdni in 
odgovorni uporabi pirotehnike

Nepremišljena, neprevidna in 
objestna uporaba pirotehnike, 
namenjena zgolj nekaj sekundam 
zabave, lahko posameznike 

vseh zakonskih omejitev. Mnogim 
državljanom je namreč uporaba 
pirotehničnih izdelkov neprijetna 
in jim vzbuja strah, nelagodje in 
občutek nevarnosti!

KDAJ STA DOVOLJENI 
PRODAJA IN UPORABA 
PIROTEHNIČNIH 
IZDELKOV?

Prodaja pirotehničnih izdelkov 
kategorije F1 je fizičnim 
osebam dovoljena od 19. do 
31. decembra. Mladoletnikom 
do 14. oziroma 16. leta starosti je 
dovoljeno uporabljati pirotehnične 
izdelke kategorij F1 in F2 le pod 
nadzorstvom staršev ali skrbnikov.
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Uporabljati jih je dovoljeno samo 
od 26. decembra do vključno 1. 
januarja, pri čemer jih morajo otroci 
uporabljati pod nadzorom staršev ali 
skrbnikov. Pri tem poudarjamo, da 
posest in uporaba petard vseh oblik 
in moči v Sloveniji ni dovoljena.

Vsi pirotehnični izdelki, ki so 
naprodaj v Sloveniji, morajo biti 
ustrezno označeni in opremljeni z 
deklaracijo v slovenskem jeziku, da je 
zagotovljena sledljivost.

NAJPOMEMBNEJŠA 
ZAKONSKA DOLOČILA

• Pirotehničnih izdelkov kategorije 
F1 ni dovoljeno prodajati 
mlajšim od 14 let. To so ognjemetni 
izdelki, ki pomenijo zelo majhno 
nevarnost, povzročajo zanemarljivo 
raven hrupa in so namenjeni uporabi 
v strnjenih naseljih, vključno 
z ognjemetnimi izdelki, ki so 
namenjeni uporabi v stanovanjskih 
zgradbah in drugih zaprtih prostorih. 
Tipični izdelki so bengalske vžigalice, 
pokajoči vložki za cigarete, pasje 
bombice, vžigalice s pokom in 
podobno.

• Izdelkov kategorije F2 ni 
dovoljeno prodajati mlajšim 
od 16 let. To so ognjemetni izdelki, 
ki pomenijo majhno nevarnost, 
povzročajo nizko raven hrupa in 
so namenjeni uporabi na omejenih 
območjih na prostem. Tipični izdelki 
so rimske svečke, majhna ognjemetna 
kolesa, bengalične bakle, baterije in 
kombinacije, rakete in podobno.

• Pirotehnične izdelke kategorije 
P1, T1, baterije in kombinacije iz 
kategorije F3 do 1000 g neto mase 
eksplozivnih snovi in fontane iz 
kategorije F3 do 750 g neto mase 
eksplozivnih snovi v posameznem 
izdelku, lahko kupujejo, posedujejo 
in uporabljajo le fizične osebe, stare 
najmanj 18 let, pod pogojem, da 
baterije ali kombinacije ne vsebujejo 
raket, ognjemetnih bomb, bomb v 
možnarju in izdelkov, katerih glavni 
učinek je pok.

Uporaba pirotehničnih izdelkov 
kategorije F1, katerih glavni 
učinek je pok, je dovoljena le od 
26. decembra do 1. januarja, 

pa tudi takrat teh izdelkov ni 
dovoljeno uporabljati v strnjenih 
stanovanjskih naseljih, zgradbah 
in vseh zaprtih prostorih, v bližini 
bolnišnic, v prevoznih sredstvih za 
potniški promet in na površinah, na 
katerih potekajo javna zbiranja. V 
stanovanjskih zgradbah in drugih 
zaprtih prostorih je dovoljeno 
uporabljati le ognjemetne izdelke 
kategorije F1, ki so namenjeni takšni 
uporabi. Izdelki so v ta namen tudi 
označeni.

Prepovedane so predelava, uporaba 
v drugih predmetih, lastna izdelava in 
preprodaja pirotehničnih izdelkov.

Zaradi kršitev zakonskih določb 
o uporabi pirotehnike lahko 
posamezniku izrečemo globo v 
razponu od 400 do 1.200 evrov ter 
mu zasežemo pirotehnične izdelke, 
četudi niso njegova last.

Nepremišljena, neprevidna in 
objestna uporaba pirotehničnih 
izdelkov lahko povzroči hude telesne 
poškodbe

V policiji ugotavljamo, da je največ 
poškodb ravno pri prepovedani 
uporabi izdelkov in uporabi 
pirotehničnih izdelkov, ki niso bili 
kupljeni v prodajalnah z dovoljenjem 
pristojnega organa oziroma so bili 
kupljeni na črnem trgu. In ne le, da 
lahko nepremišljena, neprevidna 
in objestna uporaba pirotehničnih 

izdelkov povzroči telesne poškodbe 
(opekline, raztrganine rok, poškodbe 
oči itd.), zelo moteča je za živali in 
onesnažuje okolje. 

Neprimerna uporaba pirotehničnih 
izdelkov je težava vseh, zato starše, 
skrbnike, učitelje in vzgojitelje 
prosimo, naj opozarjajo na nevarnosti 
in možne posledice. 

Aktivnosti, usmerjene v 
preprečevanje negativnih posledic 
pri uporabi pirotehničnih izdelkov, 
policisti uspešno izvajamo že vrsto 
let, vsaj od leta 2001. Pod naslovom 
“Bodi zvezda, ne meči petard” 
je bil v sodelovanju s takratnim 
šolskim ministrstvom ter inštitutom 
za varovanje zdravja zasnovan 
nacionalni projekt, ki je bil sprva 
namenjen predvsem peto- oziroma 
šestošolcem, a smo ga z leti razširili 
in zdaj z njim nagovarjamo vse 
mladostnike oziroma kar celotno 
javnost.
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POMEMBNE 
INFORMACIJE ZA 
PACIENTE     

SLUŽBA NUJNE MEDICINSKE POMOČI - 
NMP
Služba NMP je zagotovljena 24 ur na dan  v 
prostorih urgence Zdravstvenega doma CERKNICA.

DEŽURNA SLUŽBA - NEPREKINJ ENO ZDRAVSTVENO 
VARSTVO - NZV

Služba NZV je zagotovljena v sklopu obratovanja NMP:

  ob delovnikih ponoči od 20:00 do 07:00

  ob  vikendih in dela prostih dnevih (praznikih)
24 ur na dan

Služba NUJNE MEDICINSKE POMOČI 
(NMP) je namenjena: 

  osebi, ki ne kaže znakov življenja, je v nezavesti oz.
se ne odziva ali težko diha,

  osebi, ki je zaradi bolezni ali poškodbe neposredno
življenjsko ogrožena,

  osebi pri kateri bi zaradi nenadnega poslabšanja
bolezni lahko v kratkem času prišlo do življenjske 
ogroženosti,

  nudenju NMP ob večjih nesrečah in katastrofah.

Služba NMP in dežurna služba 
se izvaja:

  v ambulanti nujne medicinske pomoči v
Zdravstvenem domu Cerknica,

  na terenu in na domu z izvozom ekipe NMP v
primeru nujnega stanja.

ZA ŽIVLJENSKO OGROŽUJOČA 
STANJA POKLIČITE 112

112 pokličemo kadar je ogroženo človeško 
življenje, v primerih:

 srčnega zastoja in zastoja dihanja - oseba je v globoki 
nezavesti, na klic se ne odziva, in če jo nežno stresemo za 
ramena se ne premika, ne diha ali hrope / smrči, koža je 
pomodrela,

 kratkotrajna (nekaj sekundna) in dolgotrajna (nekaj 
minutna) izguba zavesti

(oseba je ležala v nezavesti in se je hitro ovedla ali v 
trenutku klica na 112 še leži v nezavesti vendar jasno 
DIHA, koža ni pomodrela),

 motnje zavesti pri sladkornih bolnikih,

 dušenje (npr. zaradi tujka v dihalnih poteh),

 oteženo nenadno poslabšanje dihanja pri znanih srčnih 
/ pljučnih in kroničnih bolnikih,

 nenadne in neobičajne bolečine v prsih s težkim 
dihanjem in / ali potenjem,

 nenadne in neobičajne hude bolečine v trebuhu, s 
slabostjo in / ali bruhanjem,

 nenadno nastale motnje srčnega ritma - prepočasen, 
prehiter, nepravilen ritem,

 krči z motnjami zavesti,

 nenadno otežen govor, slabost ali ohromelost katerega 
koli dela telesa,

 hude poškodbe s krvavitvami nastale v prometnih, 
delovnih in ostalih nesrečah,

 neobičajne hude in neustavljive obilne krvavitve iz 
katere koli telesne odprtine,

 nosečnice z nenadnimi in neobičajnimi bolečinami v 
trebuhu s krvavitvijo,

 porod na terenu / doma,

 več dni visoka temperatura in ob tem je oseba 
omotična, oslabela, bleda in potna,

 nenaden hud glavobol z bruhanjem in z pridruženimi 
motnjami vida in zavesti,

 obsežne opekline večjih delov telesa ali hude opekline 
obraza in ust,

 udar električnega toka ali strele,

 podhladitve, vročinski šok,

 utopitve,

 zastrupitve z zdravili, mamili, kemikalijami, plini,

 hude alergijske reakcije z oteženim dihanjem in 
motnjami zavesti,

 nenadne spremembe v vedenju, ki povzročajo 
nevarnost za pacienta in okolico.
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Ob klicu na 112 prosimo, da ustrezne podatke 
posredujete čim bolj zbrano in umirjeno. Seznanjeni 
morate biti z zdravstvenim problemom, zaradi 
katerega kličete. Dobro poslušajte vprašanja in 
navodila operaterja / dispečerja / zdravstvenega 
osebja. Vedno je potrebno počakati na zvezi, saj 
bomo morda za vas imeli dodatna vprašanja ali vam 
posredovali navodila za učinkovito ravnanje na kraju 
nesreče.

Zanima nas predvsem:
Kdo kliče?

Kakšno pomoč potrebujete?

Kaj se je zgodilo ?

Koliko je ponesrečencev in kdo so?

Kje se je zgodilo?

Kakšne so poškodbe?

Kdaj se je zgodilo?

Kakšne so okoliščine na kraju nesreče?

Po klicu ohranite prost telefon za primer, da bi vas ekipa 
iz nujnega vozila ali operater/dispečer/zdravstveno 
osebje želeli poklicati nazaj.

STANJA, KI NE SODIJO MED NUJNA
IN ŽIVLJENJSKO OGROŽUJOČA:

 prehladna in gripozna obolenja,

 povišana tel. temperatura, ki traja manj kot 3 dni, ob 
tem pacient ni prizadet,

 bolečina v ušesih brez visoke tel. temperature in brez 
izcedka iz sluhovoda,

 bolečina v žrelu brez visoke tel. temperature, brez 
težkega dihanja ali prizadetosti,

  blago pordele oči kot posledica izpostavljenosti soncu, 
vetru, in brez motenj vida,

 bolečine v križu brez povišane tel. temperature, 
občutka pekočega / pogostega uriniranja ali omrtvelosti 
in občutka zbadanja oz. oslabelosti spodnjih okončin,

 izolirane bolečine vratnih in ramenskih mišic zaradi 
prepiha, fizičnega napora, napačne drže telesa ter ležanja, 
ki se ob premikanju glave / vratu / ramena poostrijo in so 
občutljive,

 bolečine v mišicah in sklepih kronične narave,

 odstranjevanje klopa in izpiranje ušesa (sluhovoda),

 predpis postkoitalne kontracepcije in cepljenje,

 stare poškodbe brez zapletov,

 blage udarnine in rane, ki ne segajo globlje od podkožja,

 piki žuželk in komarjev z blago lokalno kožno reakcijo 
in oteklino,

 zaraščen noht, glivična okužba stopal in obnohtja, žulji, 
otiščanci in podobno.

NMP in dežurna služba NZV nista 
namenjeni:

 predpisovanju zdravil, ki jih redno jemljete,

 izdaji napotnic za naročene preglede. 

Ob vseh opisanih ne nujnih stanjih se je treba obrniti 
na osebnega zdravnika ali zdravnika, ki ga nadomešča. 
Osebni zdravnik vas najbolje pozna, ima vpogled v vašo 
zdravstveno  dokumentacijo in pristojnosti, da vas 
zdravi in usmerja pri zdravljenju. Glede na navedeno Vas 
vljudno prosimo, da NMP In dežurne službe NRV ne 
obremenjujete po nepotrebnem in tako omogočite 
hudo obolelim in poškodovanim, da so hitro in kvalitetno 
oskrbljeni. S pozitivnim prizadevanjem boste na ta 
način tudi vi izkazali solidarnost do bol¡ nujnih in 
hudo prizadetih pacientov. Le z vašim sodelovanjem 
bo zdravstvena obravnava uspešnejša, strokovnejša in 
hitrejša.

Kaj če ne vem, če je moje stanje 
nujno?
Če ste negotovi glede prihoda v NMP in dežurno 
ambulanto NZV ali ste negotovi glede potrebe po nujnem 
obisku zdravnika na terenu/doma, se lahko predhodno 
posvetujete z urgentnim oz. dežurnim zdravnikom na tel. 
št. 01 – 70 50 103.

In če vseeno želim pregled v ambulanti 
NMP oz. pregled v dežurstvu NZV?
Če zahtevate pregled v NMP ob delavnikih podnevi oz. 
v dežurni ambulanti v času dežurstva ali hišni obisk za 
zdravstveno stanje, za katerega zdravnik presodi, da 
ni bilo življenjsko ogrožujoče in ni bilo potrebno 
nujno zdravljenje, se taka storitev zavede kot 
samoplačniška. Tudi zdravila, ki vam jih nujni ali dežurni 
zdravnik v takem primeru predpiše, se izdajajo na beli 
recept in jih plačate sami.

Le v primeru nujnega in neodložljivega stanja, so storitve 
neplačljive!

Kdaj je potrebno storitev plačati ali 
doplačati?
Na podlagi Pravil ZZZS ste za zdravstvene storitve dolžni 
plačati oz. doplačati:

 če v dežurni službi uveljavljate storitve, ki niso nujne

 če uveljavljate storitve, ki niso nujne pri zdravniku, ki
ni vaš osebni zdravnik

 če nìmate urejenega zdravstvenega zavarovanja
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Ložani priča enakovrednemu boju
Gospa ki je bila v Beli Krajini po osvoboditvi 
ustrahovana in verjetno tudi tepena je marširala po Ložu 
in kričala: “Živel papež Pavel šesti”. Takrat se nismo 
drugi upali tega. Nekemu človeku pa je šla na živce in je 
začel kričati: “Gospa Vera motiko, motiko v roke.” Žena 
se je ustavila in zravnala: “Veš kaj Tonček. Sem jaz tebe 
učila ali si ti mene učil? Tebi motiko, tebi”. In bili smo vsi 

zadovoljni.

Marica Marolt

•PISMA BRALCEV•

OTROK JE ZBOLEL, ALI JE NUJNO?

Spoštovani starši / skrbnikí; večina obolenj pri otrocih 
poteka brez zapletov! Ni  razloga, da bi neprizadetega 
otroka samo zaradi vročine, zaradi bolečin v 
ušesu ali v žrelu sredi noči pripeljali do dežurnega 
zdravnika. Če otrok dobro prenaša blago povišano 
telesno temperaturo te ni potrebno zniževati. Do obiska 
pediatra naslednjega jutra lahko otroku pomagate s 
splošnimi ukrepi (uživanje tekočine in večkratno hlajenje 
z mlačnimi obkladki). Uporabite lahko tudi zdravila za 
znižanje povišane telesne temperature in protibolečinska 
zdravila na podlagi Paracetamola v obliki sirupa ali svečk, 
ki so na voljo brez recepta v lekarni.

Dežurno ambulanto in nujno medicinsko pomoč 
obiščemo kadar ¡e otrok hudo bolan, prizadet oz. 
kaže znake, ki bi lahko v kratkem času privedle do 
poslabšanja.  

Ti znaki so najpogosteje:
 motnje zavesti ali neutolažljiv jok,

 visoka vročina, ki jo ne moremo znižati z zgoraj
opisanimi splošnimi ukrepi,

 pogosto bruhanje In pogosto odvajanje tekočega blata
ob nezadostnem uživanju tekočin,

 težko dihanje / hropenje / piskanje,

 kadar otrok toži za močnimi bolečinami v trebuhu in
mu je slabo / bruha in ima povišano telesno
temperaturo,

 ob hudih alergičnih reakcijah z motnjam/ zavesti in
težkim dihanjem,

 posebej bodimo pozorni kadar je istočasno prisotna
redka kombinacija naslednjih znakov: motnje zavesti 
/ vročina / glavobol/ bruhanje / trd vrat/ vijolični 
izpuščaji, ki spominjajo na manjše modrice in ob dotiku 
ne izginejo.

Posebna skupina so dojenčki.

Pomembno je prepoznati resne znake obolenja, kot 
so: neutolažljiv jok; dalj časa visoko povišana telesna 
temperatura, ki jo ne uspemo znižati, ob tem dojenček 
zavrača tekočine; mlahav, odsoten in neodziven pogled, 
koža ob tern je bleda in marmorirana; in kadar je prisotno 
hitro in težko dihanje, piskanje in hropenje.

Če niste prepričani glede prihoda ali rabite posvet, 
pokličite izbranega pediatra. V času dežurstva 
pokličite dežurnega zdravnika in prihranite otroku 
nepotrebno čakanje v polni čakalnici. Zdravnika 
bodo zanimali osnovni podatki kot denimo: starost, 
teža, zdravila, ki jih jemlje, katere otroške bolezni  je že 
prebolel, ali je redno cepljen in kdaj je nazadnje obiskal 
zdravnika. Na podlagi posveta se bomo skupaj  odločili ali 
bo potrebno pripeljati otroka na pregled.

Kaj pa, če rabim sam/a antibiotik?

Najbolj pogosti povzročitelji prehlada, nahoda, gripe, 
vnetja žrela in vnetja ušes so virusi, težave pa v nekaj 
dnevih praktično same izzvenijo. Na začetku zdravljenja 
teh običajnih obolenj, praviloma NE IZDAJAMO 
ANTIBIOTIKOV V DEŽURNI AMBULANTI. Lahko si 
pa sami pomagate z rednim jemanjem zdravil: proti 
povišani telesni temperaturi, za lajšanje glavobolov, proti 
bolečinam v žrelu, v ušesih, v mišicah in v sklepih, zelišča 
za grgranje in za inhaliranje ter sirupov za pomiritev 
kašlja oz. za izkašljevanje. Zagotovite sí zadostno uživanje 
tekočin in nekajdnevni počitek. Kadar se po nekaj dnevih 
znaki obolenja ne izboljšujejo ali celo poslabšujejo pa se 
posvetujte z zdravnikom.

Starostniki in kronični bolniki

 Pri sebi imejte vedno celoten seznam in odmerek 
zdravil, ki redno jemljete zjutraj, opoldne, zvečer in 
po potrebi. Navedite na kaj ste alergični. Z seboj imejte 
morebitne izvide in mnenje specialista, odpustnice 
hospitalizacije v bolnici in ostalo relevantno zdravstveno 
dokumentacijo. V primeru poslabšanja zdravstvenega 
stanja vam bo zdravnik tako najhitreje pomagal.

POČUTIM SE SLABO, ZBOLEL-A SEM.
KAKO NAJ RAVNAM?

Nekdo je življenjsko ogrožen, ALI se mu je zdravstveno 
stanje nenadoma hudo poslabšalo

 poklicati na 112

ZBOLELI  SMO IN NISMO ŽIVLJENJSKO OGROŽENI

 obiskati osebnega zdravnika ali zdravnika, 
ki ga nadomešča v rednem delovnem času - od                                                              
ponedeljka do petka med 7.00 in 20.00 uro

 poklicati št. za informacije na 01 70 50 100 
odponedeljka do petka med 7.00 in 20.00 uro

 v času dežurne službe (ponoči, sobote, nedelje in 
prazniki) obiskati ali poklicati dežurno ambulanto za 
posvet na telefonsko številko  01 70 50 103.                                                                                         
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NAGRADNO GESLO KRIŽANKE V PREJŠNJI ŠTEVILKI JE BILO: OHRANIMO RISA

1. NAGRADO: BOMBAŽNO VREČKO Z BRISAČO, NA KATERI JE NATISNJENO AKADEMSKO DELO SLIKARKE KARMEN BAJEC
IN PROJEKTNO MAJICO PREJME TANJA ZAKRAJŠEK PUCELJ, OGRADE 15, 1386 STARI TRG PRI LOŽU

2. NAGRADO: BOMBAŽNO VREČKO S PROJEKTNO MAJICO PREJME TATJANA ŽNIDARŠIČ, VOLARIČEVA 42, 6230 POSTOJNA

3. NAGRADO: BOMBAŽNO VREČKO Z ZIMSKO KAPO PREJME JOŽE DOVŽAN, ŠMARTINSKA CESTA 209, 1000 LJUBLJANA

NAGRADE TUDI TOKRAT PODARJA LIFE LYNX. 

1. NAGRADA: PROJEKTNA MAJICA IN ZIMSKA KAPA
2. NAGRADA: PROJEKTNA MAJICA
3. NAGRADA: ZIMSKA KAPA

Pravilna rešitev križanke je geslo, ki izhaja iz oštevilčenih kvadratkov in ga vpišete v polje za rešitev.
Rešitev napišite na dopisnico in jo s svojimi podatki (ime, priimek in naslov) do 5. 2. 2024 pošljete na naslov uredništva 
Obrh ali pa rešitev s svojimi podatki pošljite po e-pošti na: obcina@loskadolina.si (iz enega e-naslova bo upoštevana 
ena rešitev).
Želimo vam veliko zabave pri reševanju in sreče pri žrebu!
Uredništvo

KRIŽANKA



V OBRHU JE PROSTOR TUDI ZA VAŠ OGLAS! 

Več na spletni strani: www.loska-dolina.si. 
Za več informacij nam pišite na:

obcina@loskadolina.si!

torek, 26. 12. 2023
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Stari trg pri Ložu
ob 10.30 (pohod), ob 11.00 (tek)

Start: parkirišče za Osnovno šolo
Stari trg pri Ložu
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• MOJ OBRH •
V Sydneyu
• FOTO: SARA ŠOUKAL

Ob avstralski obali.
• FOTO: SARA ŠOUKAL

Na odločilni tekmi
za uvrstitev na EP
v nogometu.
Slovenija – 
Kazahstan, Stožice
• FOTO: JAN ŠTEFANČIČ

Na strehi  avstralskega
parlamenta v Canberri!
• FOTO: SARA ŠOUKAL

Helena P. Jarm na koncertu v Ljubljani
• FOTO: TONE TURŠIČ

Obrh obišče Metelkovo
• FOTO: TONE TURŠIČ



STUDIO MIRELA

Ces ta  N o t r a n j s k e g a  o d re d a  9 ,  1 3 8 6  S ta r i  t r g  p r i  Lo ž u

Z O B N A  O R D I N A C I J A

L E P O T N I  S A L O N

P R E N O Č I Š Č A

R O Č N A  A V T O P R A L N I C A

F I T N E S

M B A R

PRENAVLJAMO ZA VAS!
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